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Plenumvergadering Séance plénière 
 

van 

 

DONDERDAG 21 NOVEMBER 2024 

 
Namiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

JEUDI 21 NOVEMBRE 2024 

 
Après-midi 

 
______ 

 
 
De vergadering wordt geopend om 14.15 uur en voorgezeten door de heer Peter De Roover, voorzitter. 
La séance est ouverte à 14 h 15 et présidée par M. Peter De Roover, président. 
 
De voorzitter: De vergadering is geopend. 
La séance est ouverte. 
 
Een reeks mededelingen en besluiten moeten ter kennis gebracht worden van de Kamer. U kunt die terug-
vinden op de webstek van de Kamer en in het integraal verslag van deze vergadering of in de bijlage ervan. 
Une série de communications et de décisions doivent être portées à la connaissance de la Chambre. Elles 
seront reprises sur le site web de la Chambre et insérées dans le compte rendu intégral de cette séance ou 
son annexe. 
 
Aanwezig bij de opening van de vergadering is de minister van de federale regering: 
Ministre du gouvernement fédéral présent lors de l'ouverture de la séance: 
Vincent Van Peteghem. 
 

01 Agenda 

01 Ordre du jour 

 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 20 november 2024 hebt u een gewijzigde 
agenda voor de vergadering van vandaag ontvangen. 
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 20 novembre 2024, vous avez reçu un ordre du 
jour modifié pour la séance d'aujourd'hui. 
 
Zijn er dienaangaande opmerkingen? (Nee) 
Y a-t-il une observation à ce sujet? (Non) 
 
Bijgevolg is de agenda aangenomen. 
En conséquence, l'ordre du jour est adopté. 
 

Mondelinge vragen 

Questions orales 

 

02 Vraag van Steven Coenegrachts aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën, Coördinatie fraudebe-

strijding en Nationale Loterij) over "De weigering van Belfius en andere banken om krediet te verstrek-
ken aan bepaalde steden" (56000214P) 

02 Question de Steven Coenegrachts à Vincent Van Peteghem (VPM Finances, Coordination lutte 

contre la fraude et Loterie Nationale) sur "Le refus de Belfius et d'autres banques d'accorder des crédits 
à certaines villes" (56000214P) 
 

02.01  Steven Coenegrachts (Open Vld): Mijnheer de voorzitter, mijn-

heer de minister, collega's, sinds afgelopen weekend is Sinterklaas in 
het land. Elke goede huisvader is over drie weken opgelucht dat de sint 
weer is vertrokken, aangezien hij een aanslag op het gezinsbudget is. 

02.01  Steven Coenegrachts 

(Open Vld): Saint Nicolas siège 
pendant plusieurs législatures au 
collège échevinal de certaines 
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In de krant lezen we echter dat Sinterklaas in sommige steden en ge-
meenten jaren- en soms wel legislaturenlang deel uitmaakt van het 
schepencollege. Daar vliegt het geld via ramen en deuren naar buiten. 
Op het einde van de rit botst men dan tegen een muur. Ofwel komt 
men een hogere overheid, ofwel de bank tegen. In dit geval weigert de 
bank om nog langer de gemeente te financieren, zelfs niet voor de be-
taling van de pensioenen van de lokale ambtenaren. 
 
Mijnheer de minister, ik heb nog overwogen om mijn vraag aan me-
vrouw Lalieux te stellen, maar ze had het nogal druk vandaag. Daarom 
stel ik ze aan u, de minister van Financiën, omdat wij via de FPIM toch 
een betrokken partij zijn in Belfius, dat het rode beleid van steden en 
gemeenten afstraft en op het einde van de rit zegt: tot hier en niet ver-
der. 
 
Mijnheer de minister, wat is uw visie daarop als minister van Finan-
ciën? 
 

villes et communes qui jettent l’ar-
gent par les fenêtres jusqu'à ce 
qu'une banque sanctionne la  
politique socialiste et dise stop. 
Dans le cas concret cité par la 
presse, Belfius refuse de continuer 
à financer une commune, même 
pour le paiement des pensions des 
fonctionnaires. 
 
Que pensez-vous de cette situa-
tion? 
 

02.02 Minister Vincent Van Peteghem: Mijnheer de voorzitter, colle-

ga's, vandaag zijn de uitdagingen voor de lokale besturen groot en om 
die uitdagingen te financieren, moeten ze natuurlijk een beroep kunnen 
doen op financiële partners. Belfius is zo'n partner van lokale besturen. 
Op dit moment doen 568 gemeenten in ons land een beroep op of heb-
ben ze minstens één langlopend termijnkrediet lopen bij Belfius. Ook 
heel wat andere Belgische grootbanken verschaffen onze steden en 
gemeenten kredieten, zoals nog in de krant werd vermeld. 
 
Waarover gaat het nu? In het kader van het plan Oxygène, dat opgezet 
werd door onze Waalse collega's als een soort hulpprogramma om ge-
meenten te steunen die problemen hebben bij de financiering van de 
pensioenlasten van het statutaire gemeentepersoneel, wordt er ge-
zocht naar financiering van courante, dus lopende uitgaven door mid-
del van langlopende leningen. Uit mijn contact met Belfius naar aanlei-
ding van het persartikel heb ik begrepen dat de bank zich op basis van 
zijn risicoanalyse en risicobeheersing steeds terughoudend opstelt 
voor de financiering van courante uitgaven via langlopende kredieten. 
Ik meen dat dat niet meer dan logisch is. Langlopende kredieten dienen 
voor de investeringen van de steden en de gemeenten in onder andere 
fietspaden en bibliotheken en niet zozeer voor de directe betaling van 
courante uitgaven. 
 
Zoals bij elke operationele beslissing beoordeelt Belfius elke aanvraag, 
ook dewelke waarvan sprake, steeds onafhankelijk aan de hand van 
vaste objectieve economische en financiële criteria, en dit steeds bin-
nen een zeer strikt risicokader. Het is precies wegens die criteria en 
het risicokader dat er op de aanvraag niet ingegaan is. Daar wordt ook 
niet van afgeweken, zoals in de context duidelijk (…) 
 

02.02  Vincent Van Peteghem, 

ministre: Les pouvoirs locaux sont 
confrontés à des défis majeurs. 
L'un des partenaires auxquels ils 
peuvent faire appel pour financer 
ces défis est Belfius. Cette ques-
tion a trait au Plan Oxygène mis en 
place par la Région wallonne, un 
programme d'aide aux communes 
qui rencontrent des difficultés dans 
le financement des charges de 
pension du personnel communal 
statutaire. Dans son analyse et sa 
maîtrise des risques, Belfius se 
montre toujours réticente lorsqu'il 
s'agit de financer des dépenses 
courantes par des crédits à long 
terme. Ce qui est logique, car les 
crédits à long terme sont destinés 
à des investissements. Pour son 
évaluation, Belfius s'appuie sur des 
critères économiques et financiers 
fixes et objectifs, dont elle ne 
s'écarte pas. 
 

02.03  Steven Coenegrachts (Open Vld): Mijnheer de minister, u be-

vestigt dat er niet wordt afgeweken van dat kader en dat stemt mij ge-
lukkig. Financiële partners moet men immers verdienen en die verdient 
men alleen door een budgettair orthodox beleid te voeren, ook op lo-
kaal niveau. Een sinterklaaspolitiek is in het begin leuk, als de zak vol 
is, maar zodra de zak leeg is, is de burger daarvan het slachtoffer, want 
dan is er niets meer om uit te delen. Dan is er op termijn zelfs geen 
geld meer om de pensioenen uit te betalen. 
 
Mijnheer de minister, laten wij dat beleid volhouden. Laat de banken 

02.03  Steven Coenegrachts 

(Open Vld): Ses partenaires finan-
ciers, il faut les mériter en menant 
une politique budgétaire ortho-
doxe, y compris à l'échelon local. 
En fin de compte, ce sont toujours 
les citoyens qui paient la note d'une 
politique de saint Nicolas. 
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hun rol spelen, ook ten opzichte van overheden en lokale besturen. Zo 
kan de druk op het budgettaire beleid hoog worden gehouden. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Samengevoegde vragen van 

- Marijke Dillen aan Paul Van Tigchelt (VEM Justitie en Noordzee) over "De overbevolkte 
gevangenissen" (56000198P) 
- Benoît Lutgen aan Paul Van Tigchelt (VEM Justitie en Noordzee) over "De staking in de gevangenis 
te Marche-en-Famenne" (56000206P) 
- Steven Matheï aan Paul Van Tigchelt (VEM Justitie en Noordzee) over "De overbevolkte 
gevangenissen" (56000209P) 
- Catherine Delcourt aan Paul Van Tigchelt (VEM Justitie en Noordzee) over "De opschorting van de 
verzending van gevangenisbriefjes" (56000215P) 

03 Questions jointes de 

- Marijke Dillen à Paul Van Tigchelt (VPM Justice et Mer du Nord) sur "La surpopulation dans les 
prisons" (56000198P) 
- Benoît Lutgen à Paul Van Tigchelt (VPM Justice et Mer du Nord) sur "La grève dans la prison de 
Marche-en-Famenne" (56000206P) 
- Steven Matheï à Paul Van Tigchelt (VPM Justice et Mer du Nord) sur "La surpopulation dans les 
prisons" (56000209P) 
- Catherine Delcourt à Paul Van Tigchelt (VPM Justice et Mer du Nord) sur "La suspension de l'envoi 
des billets d'écrou" (56000215P) 
 

03.01  Marijke Dillen (VB): Mijnheer de minister, uw beweerde straffe 

justitie heeft de voorbije week geen al te goede beurt gemaakt, inte-
gendeel, met de beruchte cannabisboer die in een zwaar drugsdossier 
vrijuit gaat omdat de redelijke termijn is overschreden en waarbij justitie 
waarschijnlijk de in beslag genomen 2,4 miljoen euro moet terugbeta-
len, met een pedofiele BV die gedurende jaren gruwelijke beelden van 
kindermisbruik verspreidde en extreme fantasieën had over het mis-
bruik en de mishandeling van kinderen, maar tegen wie het openbaar 
ministerie slechts een jaar effectieve gevangenisstraf vordert, en nu 
met uw richtlijn om geen nieuwe oproepingsbrieven meer te sturen 
naar gedetineerden die veroordeeld zijn tot celstraffen onder de vijf 
jaar. Men moet in dit land al heel wat uitsteken om te worden veroor-
deeld tot vijf jaar effectieve gevangenisstraf.  
 
Uw richtlijn geldt niet voor alle veroordeelden. Ze geldt niet voor ver-
oordelingen wegens terrorisme, intrafamiliaal geweld, kindermisbruik 
enzovoort, maar een drugsdealer of een wapenhandelaar die is ver-
oordeeld tot vier jaar, zal voorlopig – hoelang zal dat duren – niet naar 
de gevangenis moeten gaan. Dat is ongezien! Op deze wijze komt de 
veiligheid van de samenleving in het gedrang. Dit is geen oplossing 
voor de problematiek van de overbevolking, die vandaag opnieuw een 
hoogtepunt kent met ongeveer 12.700 gedetineerden, als ik juist ben 
ingelicht, terwijl er slechts plaats is voor 11.000, met ook nog eens 
200 grondslapers.  
 
Mijnheer de minister, wij betwisten niet dat de overbevolking onaan-
vaardbaar is en de veiligheid en werkomstandigheden van de cipiers 
in het gedrang brengt, maar in plaats van die problematiek structureel 
aan te pakken, neemt u maatregelen die de straffeloosheid doen toe-
nemen. Wat zult u bij hoogdringendheid doen om deze waanzin te 
stoppen en ervoor te zorgen dat alle straffen effectief worden uitge-
voerd? 
 

03.01  Marijke Dillen (VB): Cette 

semaine, il n'a nullement été ques-
tion de justice sévère. Pour couron-
ner le tout, le ministre a élaboré 
une nouvelle directive visant à ne 
plus adresser de nouvelles convo-
cations aux détenus condamnés à 
des peines d'emprisonnement infé-
rieures à cinq ans. De ce fait, un 
trafiquant de drogues ou un trafi-
quant d'armes condamné à une 
peine d'emprisonnement effective 
de quatre ans ne devra pas, pour 
l'instant, aller en prison. Une telle 
mesure compromet la sécurité de 
la société. Cela ne résout pas le 
problème de la surpopulation car-
cérale, qui atteint aujourd'hui de 
nouveaux sommets, avec environ 
12 700 détenus. Cette nouvelle 
mesure ne fera qu'accroître l'impu-
nité. 
 
Pourquoi ne vous attaquez-vous 
pas à ce problème de manière 
structurelle? Comment comptez-
vous faire en sorte à bref délai que 
toutes les peines soient effective-
ment exécutées? 
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03.02  Benoît Lutgen (Les Engagés): Monsieur le ministre, la Bel-

gique est championne en matière de surpopulation carcérale. C'est un 
titre peu envié. Cette surpopulation a des conséquences graves pour 
les gardiens et gardiennes de prison. Certains ou certaines partent tra-
vailler la peur au ventre. 
 
Cette surpopulation existe partout et les incidents, que ce soit à An-
denne ou à Marche-en-Famenne en particulier ces derniers jours, sont 
particulièrement marquants pour les gardiens. Trois gardiens sont hos-
pitalisés et plusieurs sont en incapacité de travail. Sur les deux cents 
agents pénitentiaires de Marche, soixante sont aujourd'hui en maladie 
ou en incapacité de travail. La situation ne fait qu'empirer dans cette 
prison. 
 
Monsieur le ministre, quelles actions allez-vous mener spécifiquement 
par rapport à la prison de Marche et plus globalement par rapport à 
cette surpopulation carcérale?  
 
Ce matin s'est tenue une réunion de concertation entre les gardiens, 
les syndicats et la direction. Cette dernière, ou plutôt l'équipe qui fait 
fonction de direction pour le moment, doit d'ailleurs faire l'objet d'un 
renouvellement. Quels sont les résultats de cette rencontre? Quelles 
actions allez-vous mener? Quel soutien allez-vous apporter en dédom-
magement et en suivi psychologique pour les agents pénitentiaires 
concernés?  
 
La situation est d'autant plus dramatique que la prison de Marche a été 
montrée en exemple pour la réinsertion, l'aspect social et tout l'accom-
pagnement. Aujourd'hui, ces projets sont mis de côté. Pour vous don-
ner un exemple très concret, les pauses qui doivent normalement se 
faire à trente-quatre agents se font aujourd'hui à seize ou dix-sept 
agents. C'est la moitié du personnel. La tension est de plus en plus 
forte et impacte de façon extrêmement importante d'abord les agents 
bien sûr, mais également les détenus. 
 

03.02  Benoît Lutgen (Les Enga-

gés): België is koploper op het vlak 
van overbevolkte gevangenissen. 
De incidenten die daaruit voort-
vloeien, hebben ertoe geleid dat 
drie cipiers van de gevangenis in 
Marche-en-Famenne in het zieken-
huis opgenomen moesten worden 
en dat zestig anderen arbeidson-
geschikt verklaard werden. 
 
Welke initiatieven neemt u in Mar-
che-en-Famenne en in de gevan-
genissen in het algemeen om de 
overbevolking aan te pakken? Wat 
heeft het overlegmoment tussen 
het personeel en de directie opge-
leverd? In welke follow-up en on-
dersteuning zal er voorzien worden 
ten behoeve van de penitentiair be-
ambten? Marche-en-Famenne ver-
vulde steeds een voorbeeldrol op 
het vlak van reclassering en soci-
ale begeleiding. Dat wordt vandaag 
allemaal terzijde geschoven. Tij-
dens de pauzes gebeurt het toe-
zicht door de helft van het normale 
aantal personeelsleden en zowel 
de penitentiair beambten als de ge-
detineerden gaan gebukt onder de 
gespannen sfeer die er momenteel 
in de gevangenis heerst. 
 

03.03  Steven Matheï (cd&v): Mijnheer de minister, er zitten 12.777 

gevangenen in onze gevangenissen. Dat is een triest hoogtepunt in 
België. We zouden bijna heimwee krijgen naar de situatie van zes 
maanden geleden, toen we de magische kaap van 12.000 gevangenen 
dreigden te overschrijden. De laatste maanden komen er nog eens 
acht gevangenen per dag bij. Dat zijn de harde cijfers, hoewel de cri-
minaliteitscijfers dalen. 
 
De vraag is dan natuurlijk wat de oplossingen zijn. Uw oplossing be-
staat erin om iedereen elke gevangenisstraf onder de vijf jaar niet meer 
te laten uitvoeren. Concreet wil dat zeggen dat iemand die een inbraak 
pleegt en daarvoor veroordeeld wordt tot vier jaar cel niet naar de ge-
vangenis moet en vrij blijft. Dat wakkert het onveiligheidsgevoel natuur-
lijk sterk aan.  
 
Onze oplossing is een en-enverhaal. Ze bestaat erin om ten eerste in 
te zetten op capaciteit. Mijnheer de minister, waar blijven de extra ge-
vangenissen in Luik en Leopoldsburg? Waar blijven die extra FPC's in 
Waver en Aalst? Waar blijven die 15 aangekondigde detentiehuizen? 
Er zijn er op dit moment immers slechts twee gerealiseerd. Het lijkt 
alsof al die dossiers geblokkeerd zitten en geen vooruitgang kennen. 
Ondertussen moet de afgeleefde gevangenis van Sint-Gillis opnieuw 
een deel van de oplossing bieden voor de gedetineerden.  

03.03  Steven Matheï (cd&v): Eu 

égard au triste record que nous en-
registrons actuellement en matière 
de surpopulation carcérale, le mi-
nistre a décidé que les peines de 
prison de moins de cinq ans ne se-
raient plus appliquées. Cette me-
sure renforce le sentiment d'insé-
curité. 
 
Nous préconisons une combinai-
son de plusieurs solutions. Il con-
vient d'élargir la capacité. Nous at-
tendons les prisons supplémen-
taires à Liège et à Bourg-Léopold, 
les nouveaux centres de psychia-
trie légale (CPL) de Wavre et Alost 
et les 13 maisons de détention an-
noncées. Au cours des cinq der-
nières années, le nombre de per-
sonnes internées a doublé. Les 
projets visant à aborder cette pro-
blématique avec le ministre de la 
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Daarnaast zijn er natuurlijk ook de geïnterneerden. Dat zijn er 1.000 en 
dat cijfer is verdubbeld in de afgelopen vijf jaar. Waar zijn de data en 
de plannen om samen met de minister van Volksgezondheid ook die 
problematiek aan te pakken? We hebben met het nieuwe Strafwetboek 
ook meer alternatieve straffen mogelijk gemaakt. Kunnen we daar niet 
meer op inzetten? Het is immers belangrijk dat mensen ook aan zich-
zelf blijven werken. 
 
Mijnheer de minister, u hoort het: er zijn veel problemen en veel vra-
gen, maar weinig actie. Wat ons betreft is het dan ook niet vijf voor, 
maar vijf na twaalf. 
 

Santé publique se font attendre. 
Pourquoi tous ces dossiers pei-
nent-ils à avancer? 
 
Les intéressés doivent aussi conti-
nuer à fournir des efforts sur eux-
mêmes. Le nouveau Code pénal 
offre davantage de possibilités sur 
ce plan. Allez-vous davantage mi-
ser sur les peines alternatives? 
 

03.04  Catherine Delcourt (MR): Monsieur le ministre, la volonté 

d'exécuter les courtes peines était un signal fort vis-à-vis des victimes 
et pour l'effectivité des peines. Néanmoins, cette décision a été prise 
en dépit de la réalité du terrain dans les prisons, où la capacité est 
totalement insuffisante pour accueillir le nombre de détenus qui sont 
écroués. En conséquence, les conditions de travail des directions, des 
greffes et des agents pénitentiaires sont déplorables, et les conditions 
de détention indignes d'un État de droit. Celles-ci sont en outre contre-
productives dans le cadre d'un projet de réinsertion. 
 
Monsieur le ministre, on fait deux pas en avant, trois pas en arrière, 
puisque vous avez adressé une directive au parquet de Liège, notam-
ment, en demandant que les billets d'écrou ne soient plus exécutés 
jusqu'au 26 novembre cette fois, pour essayer d'endiguer cette surpo-
pulation qui est particulièrement importante à la prison de Lantin.  
 
Avez-vous encore l'intention de prolonger cette mesure? Quels par-
quets sont-ils concernés par cette mesure? Combien de billets d'écrou 
votre décision concerne-t-elle en définitive?  
 
Je voudrais enfin vous demander, monsieur le ministre, de faire preuve 
d'un peu de créativité. Quelles autres mesures envisagez-vous pour 
endiguer cette surpopulation carcérale? 
 

03.04  Catherine Delcourt (MR): 

De beslissing om korte straffen uit 
te voeren was een sterk signaal 
voor de slachtoffers en betekende 
dat straffen effectief uitgevoerd 
zouden worden. Ze werd genomen 
in weerwil van de overbevolking 
van de gevangenissen. Die beslis-
sing zorgt er echter voor dat de grif-
fies en de gevangenbewaarders in 
erbarmelijke omstandigheden 
moeten werken en leidt tot mens-
onwaardige detentieomstandighe-
den, die bovendien contraproduc-
tief zijn. 
 
Uw richtlijn aan het parket van Luik, 
die de ernstige overbevolking van 
Lantin moet beteugelen, betekent 
een stap terug. Zult u die maatregel 
verlengen? Geldt die ook voor an-
dere parketten? Op hoeveel ge-
vangenisbriefjes heeft uw beslis-
sing betrekking? Welke andere 
maatregelen zult u nemen om de 
overbevolking terug te dringen? 
 

03.05 Minister Paul Van Tigchelt: Mevrouw Dillen, mijnheer Lutgen, 

mijnheer Matheï, mevrouw Delcourt, ik dank u voor het mee nadenken 
over het prangende vraagstuk van het plaatstekort in de gevangenis-
sen. Straffen die rechters uitspreken, moeten immers effectief worden 
uitgevoerd. Het is anderzijds aan de politiek en de overheid om dat te 
laten gebeuren in aanvaardbare omstandigheden. 
 
Collega’s, ik trap een open deur in, maar ik moet dat toch even doen. 
Het plaatstekort is geen nieuw probleem. Het zit nu op 15 %. Tien jaar 
geleden was dat nog 25 %. Het is een feit dat wij de voorbije legislatuur 
1.200 nieuwe plaatsen hebben gecreëerd. Dat was echter niet genoeg, 
omdat de aangroei van gedetineerden nog groter is geweest. Het is 
een feit – ik herhaal het en het is hier ook aangehaald – dat er nog 
nooit zoveel mensen zijn opgesloten, namelijk 12.777 gedetineerden 
vandaag. Het waren er vorige week zelfs meer dan 12.800. Sinds 1 ok-
tober 2024 alleen al zijn er 450 gedetineerden netto bij gekomen. 
 

03.05  Paul Van Tigchelt, mi-

nistre: Les peines prononcées par 
les juges doivent être exécutées 
dans des conditions acceptables. 
 
Ce problème n'est évidemment 
pas nouveau: le manque de place 
est actuellement de 15 %, contre 
25 % il y a dix ans. Au cours de la 
précédente législature, nous avons 
créé 1 200 nouvelles places, mais 
le nombre de détenus a augmenté 
encore plus fortement. Cette 
hausse est due en partie au 
nombre de condamnés dans les 
dossiers Sky ECC. 
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De vraag hoe dat komt, is een relevante vraag. Wie de ziekte wil be-
strijden, moet immers de juiste diagnose stellen. De toename is deels 
te wijten aan het aantal veroordeelden in de Sky ECC-dossiers. 
 
Nous constatons également que les détentions préventives deviennent 
de plus en plus longues. Dans nos prisons, 5 000 personnes sont ac-
tuellement en détention préventive. Par ailleurs, nous constatons que 
les juges deviennent de plus en plus fermes: plus de 50 % des détenus 
purgent leur peine du début à la fin. 
 

Er zitten momenteel 5.000 perso-
nen in voorlopige hechtenis, en die 
hechtenis duurt almaar langer. De 
rechters worden ook strenger: 
meer dan 50 % van de gedetineer-
den zit zijn straf volledig uit. 
 

Het zijn rechters die oordelen, veroordelen en straffen, mevrouw Dillen. 
Ik heb alle vertrouwen in hun oordeel ter zake, omdat ik geloof in de 
rechtsstaat. 
 
Tegelijkertijd blijven onze gevangenissen een vergaarbak voor proble-
men van andere diensten, zoals de heer Matheï zei. Het gaat niet al-
leen om 1.000 geïnterneerden, maar ook om bijna 4.000 gedetineer-
den zonder verblijfsvergunning, mijnheer Matheï. Dat zijn mensen die 
niet in de gevangenis thuishoren, zeker niet als het gaat over geïnter-
neerden. Het is juist dat ik meer engagement van Volksgezondheid heb 
gevraagd. In het reguliere psychiatrische circuit moeten meer plaatsen 
worden gecreëerd. 
 
Om die acute stijging op korte termijn op te vangen, heb ik inderdaad 
op 28 oktober – dat is niet toevallig, want de dag nadien is er de uit-
spraak in dat EncroChatdossier in Brussel gekomen – een instructie 
aan het openbaar ministerie gegeven. Luister goed alstublieft. Perso-
nen die tot een gevangenisstraf tot vijf jaar worden veroordeeld, maar 
die nog vrij zijn op het ogenblik van de veroordeling en die geen gevaar 
voor anderen vormen, moeten zich niet in de gevangenis aanbieden. 
De straf wordt wel degelijk uitgevoerd, maar later. Die instructie geldt 
voor alle parketten. De tijdelijke maatregel geldt dus niet voor gevan-
genen die in hechtenis zitten op het ogenblik van hun veroordeling en 
evenmin voor zedendelinquenten, terroristen en plegers van zware ge-
weldfeiten en intrafamiliaal geweld. 
 
Mag ik u erop wijzen, mijnheer Matheï, dat dit geen unicum is. Die 
maatregel werd in het verleden ook reeds door voorgangers van mij 
genomen. Ook Nederland nam volgens mijn informatie recent der-
gelijke maatregelen. 
 

J'ai toute confiance dans l’appré-
ciation des juges. Avec non seule-
ment 1 000 internés, mais égale-
ment près de 4 000 détenus sans 
permis de séjour, nos prisons héri-
tent toutefois des problèmes 
d'autres services. J'ai sollicité le 
département de la Santé afin qu'il 
crée davantage de places dans le 
circuit psychiatrique classique. 
 
Afin de pallier rapidement cette 
augmentation subite, j'ai donné 
l'instruction, le 28 octobre, au mi-
nistère public de permettre aux 
personnes condamnées à une 
peine de prison de cinq ans maxi-
mum, mais encore en liberté et ne 
représentant pas un danger pour 
autrui, de ne pas se présenter en 
prison pour le moment. La peine 
sera donc exécutée, mais ultérieu-
rement. Une telle mesure a déjà 
été prise auparavant dans notre 
pays et elle l’a été récemment aux 
Pays-Bas. 
 

Il s’agit d’une mesure d’urgence temporaire qui vise à réduire la pres-
sion sur nos prisons et notre personnel pénitentiaire. En outre, nous 
avons développé une politique et nous avons pris des mesures pour 
résoudre de manière structurelle – ce qui est le vrai défi – le problème 
chronique du manque de places. Nous le savons et je l’admets, cela 
ne se fera pas du jour au lendemain. Par ailleurs, nous avons élaboré 
une vision claire avec un nouveau Code pénal, avec des maisons de 
détention et de transition. 
 

Het betreft een tijdelijke noodmaat-
regel. We hebben ook structurele 
maatregelen genomen om het pro-
bleem van het tekort aan plaatsen 
aan te pakken. Dit zal tijd vergen. 
We hebben een duidelijke visie 
ontwikkeld met een nieuw Straf-
wetboek, met detentie- en transitie-
huizen. 
 

Straffen op maat en vermijden van recidive staan daarin centraal en 
zijn de structurele oplossingen die worden uitgewerkt. Het uitvoeren 
van straffen onder de drie jaar is een essentieel onderdeel van die ver-
andering. We nemen ook verschillende noodmaatregelen om op korte 
termijn de druk te verlichten, zoals het voorzien van een betere sprei-

Les peines sur mesure et la pré-
vention de la récidive constituent 
des solutions structurelles à cet 
égard et l'exécution des peines in-
férieures à trois ans est essentielle 
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ding tussen alle gevangenissen en het terugsturen van illegale gedeti-
neerden naar hun land van herkomst. Marokko neemt voor de eerste 
keer sinds 2017 zijn onderdanen terug en we hebben dat tempo opge-
dreven. We gaan binnenkort naar de ministerraad met een dossier voor 
containerbouw om een contract toe te laten voor 600 extra (…) 
 

dans ce cadre. Nous prenons éga-
lement différentes mesures d'ur-
gence, comme une meilleure ré-
partition entre l'ensemble des pri-
sons et le renvoi des détenus en 
séjour illégal dans leur pays d'ori-
gine. Nous soumettrons prochaine-
ment au Conseil des ministres un 
dossier relatif à la construction de 
conteneurs. 
 

De voorzitter: Dank u wel, mijnheer de minister. De klok is onverbiddelijk, ook voor de collega’s, die één 
minuut repliektijd krijgen.  
 

03.06  Marijke Dillen (VB): Mijnheer de minister, uw antwoord over-

tuigt me allerminst. Deze overbevolking heeft oorzaken, want al decen-
nialang wordt het gevangeniswezen zwaar verwaarloosd, werd er niet 
gewerkt aan meer capaciteit en werd te weinig geïnvesteerd in nieuw-
bouw en renovatie. Daarvoor draagt uw partij een verpletterende ver-
antwoordelijkheid, maar ook de collega’s van cd&v en de socialisten, 
want zij hebben decennialang dit beleid mee bepaald. 
 
Er zijn oplossingen. Huur gevangeniscapaciteit in het buitenland, mijn-
heer de minister. Investeer samen met uw collega van Volksgezond-
heid in meer gebouwen voor geïnterneerden en stuur vooral alle ille-
gale en criminele vreemdelingen terug naar hun land van herkomst. 
Dan hebt u onmiddellijk 4.000 plaatsen. Indien die landen weigeren, 
koppel het dan aan het intrekken van ontwikkelingssamenwerking. 
Laat eindelijk uw tanden zien, want (…) 
 

03.06  Marijke Dillen (VB): La ca-

pacité, les nouvelles constructions 
et la rénovation ont été négligées 
durant des décennies. À cet égard, 
l'Open Vld, le cd&v et les socia-
listes portent une responsabilité 
écrasante. Vous devez louer de la 
capacité à l'étranger, investir da-
vantage dans les bâtiments desti-
nés à héberger les internés et ren-
voyer tous les étrangers en séjour 
illégal et criminels, sous peine de 
l'interruption de la coopération au 
développement. 
 

De voorzitter: Ik had reeds gezegd dat ik onverbiddelijk zou zijn. En dus ben ik dat ook, mevrouw Dillen. 
 

03.07  Benoît Lutgen (Les Engagés): Merci, monsieur le ministre. 

Vous n'avez répondu à aucune de mes questions: ni sur ce qui se 
passe à Marche-en-Famenne, ni sur la réunion de ce matin, ni sur les 
réponses que vous voulez apporter, ni sur les réponses de soutien aux 
agents pénitentiaires. Zéro réponse!  
 
Vous avez par contre repris, il est vrai, le fait que nous détenions un 
record en matière de préventive, ce qui crée aussi des difficultés parti-
culières dans nos prisons. La récidive est extrêmement élevée. Les 
réponses structurelles n'existent pas. Vous ne les avez même pas évo-
quées, pas plus que les réponses ponctuelles par rapport à ce qui se 
passe à Marche-en-Famenne. 
 
J'irai moi-même, avec ma cheffe de groupe qui suit ce dossier depuis 
de nombreuses années, à la prison de Marche-en-Famenne rencontrer 
les syndicats et les agents. Croyez bien que nous maintiendrons la 
pression parce que cette situation est inacceptable pour les gardiens 
et les agents pénitentiaires. Nous voulons être à leurs côtés. 
 

03.07  Benoît Lutgen (Les Enga-

gés): U hebt op geen enkele van 
mijn vragen geantwoord! 
 
Ons land is effectief recordhouder 
wat de voorlopige hechtenis be-
treft. De recidivecijfers zijn extreem 
hoog. Er worden geen structurele 
antwoorden geboden. U hebt ze 
niet vermeld, en u hebt het ook niet 
gehad over de situatie in Marche-
en-Famenne.  
 
Ik zal samen met mijn fractievoor-
zitster een bezoek brengen aan de 
gevangenis in Marche-en-Fa-
menne en er de vakbonden en de 
beambten ontmoeten. Wij zullen 
druk blijven uitoefenen, want deze 
situatie is onaanvaardbaar.  
 

03.08  Steven Matheï (cd&v): Mijnheer de minister, ik dank u voor uw 

antwoord. 
 
Er werd de afgelopen jaren ingezet op het uitvoeren van de kortere 

03.08  Steven Matheï (cd&v): 

L'exécution des peines plus 
courtes est aussi à l'origine de la 
surpopulation et a, par surcroît, 
comme effet pervers que les 
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straffen en dat is mede de oorzaak van de overbevolking in de gevan-
genissen. Het is echter belangrijk om te onderstrepen dat het perverse 
effect daarvan is dat de straffen tot vijf jaar nu niet meer kunnen worden 
uitgevoerd. Dat is mede veroorzaakt door het niet genoeg werken aan 
de in- en uitstroom. Op het vlak van de capaciteit en de aanpak van 
geïnterneerden is er op het terrein te weinig vooruitgang geboekt en 
dat is uw verantwoordelijkheid. 
 

peines inférieures à cinq ans ne 
peuvent plus être exécutées au-
jourd'hui. Vous n'avez pas réalisé 
suffisamment de progrès sur le ter-
rain. 
 

03.09  Catherine Delcourt (MR): Monsieur le ministre, l'effectivité des 

peines, soit leur application, est quelque chose d'essentiel. Un large 
panel de peines doit être tenu à disposition du juge, mais celles-ci doi-
vent toutes être exécutées – et elles doivent l'être dans de bonnes con-
ditions. Ce que nous n'investissons pas dans les prisons, c'est ce que 
nous n'investissons pas dans la réinsertion, mais c'est ce que nous 
payerons sur le plan de la récidive.  
 
La surpopulation carcérale à l'heure actuelle est inacceptable. Toutes 
les mesures doivent être prises, mais certainement pas en s'orientant 
vers la non-exécution des peines. Des retransfèrements vers l'étran-
ger, l'appel à des mesures alternatives, la création de maisons de dé-
tention, pour lesquelles nous savons combien il est difficile de trouver 
les bonnes implantations, constituent des outils qui doivent être néces-
sairement activés. Je vous remercie de vos réponses.  
 

03.09  Catherine Delcourt (MR): 

De rechter moet over een brede 
waaier aan straffen beschikken, die 
echter allemaal uitgevoerd moeten 
worden, in goede omstandigheden. 
Ontoereikende investeringen zul-
len als een boemerang terugko-
men in de vorm van stijgende reci-
divecijfers. 
 
We moeten alle nodige maatrege-
len nemen, maar wat we zeker 
moeten vermijden, is een situatie 
waarin straffen niet uitgevoerd wor-
den. We moeten gebruikmaken 
van instrumenten zoals alterna-
tieve straffen, de oprichting van de-
tentiehuizen en het overbrengen 
van gedetineerden naar het buiten-
land. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Samengevoegde vragen van 

- Sammy Mahdi aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een han-
dicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De Pano-reportage over onterecht toegekende leeflonen in 
Anderlecht" (56000199P) 
- Vincent Van Quickenborne aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen 
met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De Pano-reportage over onterecht toegekende 
leeflonen in Anderlecht" (56000200P) 
- François De Smet aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De onthulling van sociale fraude bij het OCMW van 
Anderlecht" (56000201P) 
- Anja Vanrobaeys aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De Pano-reportage over onterecht toegekende leeflo-
nen in Anderlecht" (56000204P) 
- Ellen Samyn aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een han-
dicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De Pano-reportage over onterecht toegekende leeflonen in 
Anderlecht" (56000205P) 
- Isabelle Hansez aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De socialebijstandsfraude bij het OCMW van Ander-
lecht" (56000207P) 
- Florence Reuter aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "Het schandaal bij het OCMW van Anderlecht" 
(56000211P) 
- Nadia Moscufo aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De fraude bij het OCMW van Anderlecht" (56000212P) 
- Wouter Raskin aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "Leefloonfraude" (56000213P) 
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- Caroline Désir aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een han-
dicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De Pano-reportage over het OCMW van Anderlecht" 
(56000216P) 
- Matti Vandemaele aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De problemen bij het OCMW van Anderlecht" 
(56000217P) 

04 Questions jointes de 

- Sammy Mahdi à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte contre 
la pauvreté et Beliris) sur "Le reportage de Pano sur l'octroi indu de revenus d’intégration à Anderlecht" 
(56000199P) 
- Vincent Van Quickenborne à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, 
Lutte contre la pauvreté et Beliris) sur "Le reportage de Pano sur l'octroi indu de revenus d’intégration 
à Anderlecht" (56000200P) 
- François De Smet à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte 
contre la pauvreté et Beliris) sur "Le dévoilement d'une fraude sociale au CPAS d'Anderlecht" 
(56000201P) 
- Anja Vanrobaeys à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte 
contre la pauvreté et Beliris) sur "Le reportage de Pano sur l'octroi indu de revenus d’intégration à 
Anderlecht" (56000204P) 
- Ellen Samyn à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte contre 
la pauvreté et Beliris) sur "Le reportage de Pano sur l'octroi indu de revenus d’intégration à Anderlecht" 
(56000205P) 
- Isabelle Hansez à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte 
contre la pauvreté et Beliris) sur "La fraude aux aides sociales au CPAS d'Anderlecht" (56000207P) 
- Florence Reuter à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte 
contre la pauvreté et Beliris) sur "Le scandale au CPAS d'Anderlecht" (56000211P) 
- Nadia Moscufo à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte 
contre la pauvreté et Beliris) sur "La fraude au CPAS d'Anderlecht" (56000212P) 
- Wouter Raskin à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte contre 
la pauvreté et Beliris) sur "La fraude au revenu d'intégration" (56000213P) 
- Caroline Désir à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte contre 
la pauvreté et Beliris) sur "Le reportage de Pano sur le CPAS d'Anderlecht" (56000216P) 
- Matti Vandemaele à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte 
contre la pauvreté et Beliris) sur "Les problèmes au CPAS d'Anderlecht" (56000217P) 
 

04.01  Sammy Mahdi (cd&v): Mevrouw de minister, beeldt u zich eens 

in dat u een gewone hulpbehoevende man of vrouw bent die bij het 
OCMW aanklopt, maar die in Brussel toevallig niet op de PS stemt – 
dat kan gebeuren – of die toevallig niet de beste vriend is van de 
OCMW-voorzitter. Beeldt u zich in dat u ook nog eens geconfronteerd 
wordt met mensen die zich wel in die positie bevinden en die voorste-
ken in de wachtrij, die dankzij mails vanwege de voorzitter voorrang 
krijgen en die duizenden euro’s krijgen, terwijl anderen in de kou blijven 
staan.  
 
Volgens de PS in Brussel stelt dat helemaal geen probleem, integen-
deel. Gisteren zei iemand van de PS op tv: ʺOui, je suis clientéliste et 
je suis fier de l’être parce que je suis socialiste.” Men is er trots op dat 
men publiek geld, bedoeld voor mensen die echt in nood zijn, gebruikt 
als politicus om het eigen kiesvee te bedienen. Il faut le faire, zo han-
delen, met een brede glimlach! 
 
Ik wil de Parti Socialiste nooit meer horen spreken over sociale afbraak. 
Duizenden euro’s uitdelen zonder controle, dat is sociale afbraak. Geld 
geven aan wie er geen recht op heeft, dat is sociale afbraak. Mensen 
die geen steun behoeven, geld geven en laten voorsteken in de rij, en 
tegelijkertijd mensen met echte behoeftes in de kou laten staan, dat is 
sociale afbraak.  

04.01  Sammy Mahdi (cd&v): Hier, 

à la télévision, un membre du PS 
bruxellois s'est vanté de son clien-
télisme. Il faut oser! Que je n'en-
tende plus jamais le PS parler de 
régression sociale. Distribuer des 
milliers d'euros sans contrôle, don-
ner de l'argent à ceux qui n'y ont 
pas droit et laisser sur le carreau 
d'autres personnes qui sont réelle-
ment dans le besoin, c'est cela la 
régression sociale. Un rapport 
d'inspection du CPAS d'Anderlecht 
de 2023 montre même que le pro-
blème était connu. 
 
Pourquoi n'avez-vous rien entre-
pris? Quand cet argent sera-t-il ré-
cupéré? Comment mettrons-nous 
fin ensemble au clientélisme des 
édiles du PS à Bruxelles? 
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Het meest wraakroepende is dat uw diensten dat wisten. Ik verwijs 
naar het inspectieverslag van het OCMW van Anderlecht 2023, waarin 
staat dat de inspectiedienst rechtstreeks via diverse kanalen is aange-
sproken naar aanleiding van de reeds gekende problematiek.  
 
Mijn vraag is duidelijk. Uw diensten waren op de hoogte van de toe-
stand. Waarom hebt u niets gedaan? Tegen wanneer zal het geld wor-
den teruggevorderd? Hoe gaan we er samen voor zorgen dat het cli-
entelisme van PS-besturen in Brussel een halt wordt toegeroepen? 
 

04.02  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de voorzitter, 

mevrouw de minister, weet u wat mensen denken en zeggen als zij die 
reportage hebben gezien? 't Zijn zotten die werken. Ik weet niet of die 
uitdrukking bestaat in het Frans, maar het komt erop neer dat er men-
sen zijn in ons land die keihard werken, terwijl ze zien dat andere men-
sen er de kantjes van af lopen. Dat is bewezen in de Pano-reportage 
in Anderlecht, uw geboortestad. Het gaat om fraude en cliëntelisme. 
De mensen worden daar boos van. 
 
Het gaat over veel geld. In ons land wordt meer dan 2 miljard euro aan 
leeflonen betaald aan 164.000 leefloners. Dat aantal omvat de inwo-
nersaantallen van Hasselt en Kortrijk gecombineerd. Natuurlijk kunnen 
we niet al die mensen over dezelfde kam scheren. De essentie is wel 
dat de echt arme mensen van dat beleid de dupe zijn. 
 
Het ergste is dat de alarmbellen in Anderlecht al jarenlang afgaan. Col-
lega Mahdi verwijst naar het verslag van 2023, maar ook in 2019, in 
2020 en in 2022 stond dat letterlijk geschreven, mevrouw Lalieux. Ik 
citeer: "Maand na maand, jaar na jaar krijgen mensen een leefloon 
zonder opvolging." 
 
Mevrouw de minister, u was bevoegd. U had het onder uw ogen, maar 
u hebt niets gedaan. Waarom niet? Is de reden dat de burgemeester 
en de OCMW-voorzitter van PS-signatuur zijn? Is de reden dat het om 
uw kiezers gaat? Houdt u vast aan de cultuur om alles besloten te hou-
den? Ik voel in u een zekere vorm van schaamte over wat daar gebeurd 
is. Het is niet aanvaardbaar. 
 
Mevrouw de minister, ik heb maar twee vragen voor u. Ten eerste, kunt 
u met de hand op het hart beloven dat dit enkel in Anderlecht is ge-
beurd, of doet datzelfde fenomeen zich ook in andere gemeenten 
voor? Ten tweede, waarom hebt u na al die rapporten helemaal niets 
gedaan? 
 

04.02  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Le reportage 
diffusé dans le cadre de l'émission 
Pano a mis en lumière des cas de 
fraude et de clientélisme à Ander-
lecht, votre ville natale. Plus de 
2 milliards d'euros de revenus 
d'intégration sont versés dans 
notre pays. Les personnes réelle-
ment pauvres sont lésées par ce 
type de politique. Le plus grave est 
de constater que les voyants sont 
au rouge depuis plusieurs années 
à Anderlecht. En effet, il était déjà 
fait mention de personnes ayant 
bénéficié d'un revenu d'intégration 
de façon ininterrompue et sans au-
cun suivi dans les rapports de 
2019, 2020 et 2022. 
 
Pouvez-vous promettre solennelle-
ment que ces agissement n'ont eu 
lieu qu'à Anderlecht? Pourquoi 
n'avez-vous pris aucune mesure à 
cet égard, après tous ces rapports, 
en tant que ministre compétente? 
 

04.03  François De Smet (DéFI): Madame la ministre, comme beau-

coup ici, j'ai vu ce reportage accablant. Des journalistes parviennent 
sans difficulté à se faire verser un revenu d'intégration sociale, sans 
enquête sociale et sans même résider dans la commune d'Anderlecht. 
 
Un président de CPAS nous a livré la définition la plus pure du clienté-
lisme qu'on ait vu depuis très longtemps. En effet, quand on aime les 
gens, quand on veut les aider, il semble normal pour certains d'aider 
"un peu plus" ceux qui sont venus les voir. 
 
Ce qui m'a le plus marqué, c'est le témoignage des assistants sociaux 
– témoignage anonyme car ils veulent peut-être échapper à des rétor-
sions de leur hiérarchie. Ces assistants sociaux sont en réalité piégés 

04.03  François De Smet (DéFI): 

De VRT-reportage is onthutsend. 
Journalisten slagen erin om een 
leefloon te krijgen zonder dat er 
een sociaal onderzoek uitgevoerd 
wordt en zonder dat ze in de ge-
meente Anderlecht verblijven. De 
OCMW-voorzitter heeft ons de de-
finitie gegeven van cliëntelisme in 
zijn meest zuivere vorm: wanneer 
men de mensen graag heeft, wil 
men ze helpen. De getuigenis van 
de maatschappelijk assistenten, 
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et coincés: ils doivent pour beaucoup traiter 200 dossiers chacun. 
 
Ils sont tellement débordés qu'ils n'arrivent pas à effectuer des vérifi-
cations, notamment d'emploi et de domicile. Même quand ils proposent 
des refus d'allocation d'intégration, ils risquent d'être court-circuités par 
leur hiérarchie ou leur président de CPAS. Cela provoque une charge 
supplémentaire et, évidemment, un découragement. 
 
Madame la ministre, il faut être très courageux pour être travailleur so-
cial au CPAS d'Anderlecht aujourd'hui. Je pense à eux. 
 
Pour la cohésion sociale, c'est aussi très décourageant. Nous sommes 
dans une période dans laquelle chaque euro compte. Des affaires de 
ce genre-là sont terribles parce qu'elles sont dénigrantes pour tous 
ceux qui ont besoin de cette aide sociale et qui n'arrivent pas à l'obtenir 
rapidement, peut-être parce qu'ils ne connaissent pas les bonnes per-
sonnes. 
 
C'est décourageant aussi pour tous ceux qui contribuent au système, 
les travailleurs qui, à la sueur de leur front, alimentent le système et qui 
se disent: à quoi bon? Malheureusement, on le sait, la fraude sociale 
alimente aussi en retour, hélas, la légitimation de la fraude fiscale, les 
deux étant évidemment inacceptables. C'est désastreux pour la so-
ciété toute entière. 
 
Madame la ministre, que saviez-vous de ce phénomène avant l'émis-
sion? Vous avez dit ce matin en radio qu'il y avait des rapports d'ins-
pection diligentés. En effet, ils existent depuis trois ans. Qu'avez-vous 
fait depuis? À votre connaissance, des cas similaires existent-ils dans 
d'autres communes et d'autres CPAS? 
 

die uit angst voor represaillemaat-
regelen anoniem blijven, is schok-
kend. Ze moeten elk 200 dossiers 
behandelen en komen niet aan 
controles toe. Sterker nog: als ze 
hulp weigeren, wordt die soms als-
nog toegekend door de hiërarchie. 
 
Een en ander komt de sociale co-
hesie ook allerminst ten goede. 
Mensen die sociale bijstand nodig 
hebben, hebben moeite om die 
snel te krijgen, en degenen die bij-
dragen aan het systeem, vragen 
zich af waar dat goed voor is. Soci-
ale fraude wordt op haar beurt he-
laas als rechtvaardigingsgrond 
voor fiscale fraude gebruikt.  
 
In hoeverre was u hiervan op de 
hoogte? Wat hebt u ondernomen, 
in de wetenschap dat er al drie jaar 
lang inspectieverslagen beschik-
baar zijn? Doen er zich in andere 
OCMW's gelijkaardige gevallen 
voor? 
 

04.04  Anja Vanrobaeys (Vooruit): Mevrouw de minister, uw deel 

doen en uw deel krijgen, is niet meer dan normaal. Dat betekent dat 
men gaat werken wanneer men dat kan en dat men ondersteuning 
krijgt wanneer men daar nood aan heeft. Het is daarom dat Vooruit 
altijd heeft gestreden voor een deftig leefloon, want dat beschermt de 
mensen tegen extreme armoede. 
 
Als men zegt te strijden voor een deftig leefloon, dan moet men ook 
strijden tegen al die misbruiken en daar knelt vandaag het schoentje. 
De Pano-reportage van deze week, die ik schokkend vind, toonde hoe 
mensen in Anderlecht schaamteloos misbruik maken van dat systeem. 
Laat het duidelijk zijn, het gaat niet alleen over maatschappelijk wer-
kers die overbelast zijn door te veel aanvragen of over het bewust mis-
bruiken van een systeem om uitkeringen toe te kennen, het gaat ook 
over politici die wetens en willens niet luisteren naar de negatieve ad-
viezen van hun maatschappelijk werkers. Die maatschappelijk werkers 
hebben ten einde raad aan de alarmbel getrokken omdat er van bo-
venaf niet naar hen werd geluisterd. 
 
Mevrouw de minister, de reactie van sommigen was veelzeggend. 
Denken dat men mensen vooruithelpt door hen ongegrond een uitke-
ring te geven, vind ik hallucinant. Dat gaat niet. Wij vinden dat men 
mensen beschermt door hen een leefloon toe te kennen, maar ook 
door te strijden tegen valsspelers, hoe schrijnend sommige verzonnen 
verhalen ook lijken. 
 

04.04  Anja Vanrobaeys (Vooruit): 

Vooruit s'est toujours battu pour un 
revenu d'intégration décent, qui 
protège nos concitoyens de 
l'extrême pauvreté. Cela signifie 
également que nous devons lutter 
contre les abus. Le reportage de 
Pano diffusé cette semaine montre 
non seulement à quel point les as-
sistants sociaux sont surchargés et 
de quelle manière le système est 
délibérément utilisé à des fins frau-
duleuses, mais aussi comment des 
responsables politiques ignorent 
sciemment les avis de leurs assis-
tants sociaux. 
 
Des rapports d'inspection sont éta-
blis depuis plusieurs années déjà. 
Vous affirmez que vous avez inten-
sifié les contrôles. Quels en sont 
les résultats? Quelles mesures 
comptez-vous prendre pour que de 
tels abus ne se reproduisent plus 
jamais? 
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Ik heb maar een vraag voor u. Er werden al jarenlang inspectieversla-
gen opgesteld en u zegt dat u de controles hebt opgedreven. Wat zijn 
de resultaten daarvan en vooral, wat zult u doen opdat zoiets nooit 
meer kan gebeuren? 
 

04.05  Ellen Samyn (VB): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de minister, 

de Pano-reportage van dinsdag over de wantoestanden bij het OCMW 
van Anderlecht was ontluisterend, maar tegelijkertijd ook weinig ver-
rassend. Corruptie, geldverspilling en wanbeheer zijn natuurlijk niet 
nieuw in Brussel, zeker niet als er socialisten bij betrokken zijn. Herin-
ner u de Samusocialaffaire van ongeveer 7 jaar geleden, waaruit bleek 
dat uw partijgenoot Yvan Mayeur de corruptie en de vriendjespolitiek 
binnen Samusocial en het OCMW van Brussel organiseerde. Mevrouw 
de minister, u verdedigde de heer Mayeur toen nog in de pers: "Denk 
maar aan de OCMW's die dankzij Mayeur veel efficiënter samenwer-
ken." Een uitspraak die vandaag kan tellen.  
 
Wij vrezen dat het wanbeheer en cliëntelisme helaas niet alleen bij het 
OCMW in Anderlecht zal te vinden zijn, maar bij het merendeel van de 
Brusselse OCMW's. Het wordt maatschappelijk assistenten opzettelijk 
onmogelijk gemaakt om hun werk goed te doen. Wij vernemen van 
verschillende personeelsleden van de Brusselse OCMW's dat zij van 
hun politieke bazen een bevel tot het verlaten van het grondgebied 
moeten aanvaarden als een geldig identiteitsbewijs, om recht op steun 
te krijgen. Dat is hallucinant.  
 
Mevrouw de minister, hoe verklaart u dat maar liefst 52,2 % van de 
leeflonen naar niet-Belgen gaat?  
 
Wat zult u ondernemen opdat in dit land, waar werkende mensen meer 
dan de helft van hun loon afgeven aan de overheid, deze overheid ein-
delijk verantwoord omgaat met dat geld en het niet gebruikt voor cliën-
telisme en electorale bediening?  
 
Klopt het dat uw kabinet de Inspectie van Financiën toegang heeft ge-
weigerd tot de OCMW-dossiers?  
 
Wanneer zult u eindelijk een eerste aanzet geven om de 19 Brusselse 
OCMW's te fusioneren?  
 

04.05  Ellen Samyn (VB): Il n'est 

pas étonnant de constater des faits 
de corruption, de mauvaise gestion 
et de gaspillage de fonds publics à 
Bruxelles, surtout quand les socia-
listes sont impliqués. Rappelons-
nous l'affaire du Samusocial il y a 
sept ans. 
 
Nous craignons que cette mau-
vaise gestion ne se limite pas à An-
derlecht et touche la plupart des 
CPAS de Bruxelles. Les assistants 
sociaux ne sont pas en mesure 
d'accomplir leur travail convena-
blement. Il semble qu'ils soient obli-
gés d'accepter un ordre de quitter 
le territoire comme un document 
d'identité valide. 
 
Comment expliquez-vous que 
52,2 % des revenus d'intégration 
soient attribués à des non-Belges? 
Comment veillerez-vous à ce que 
l'État n'utilise pas l'argent du contri-
buable pour financer une politique 
de clientélisme? Est-il exact que 
votre cabinet n'autorise pas l'Ins-
pection des finances à consulter 
les dossiers du CPAS? Quand as-
sisterons-nous à une première 
amorce de fusion entre les CPAS 
de Bruxelles? 
 

04.06  Isabelle Hansez (Les Engagés): Madame la ministre, les révé-

lations sur les pratiques du CPAS d'Anderlecht sont profondément cho-
quantes. Les témoignages confirmés par cette enquête journalistique 
révèlent des failles systématiques: absence de contrôle, octroi d'allo-
cations à des personnes qui ne résident pas dans la commune et pres-
sions politiques flagrantes. Ces dérives à la fois éthiques et adminis-
tratives entachent la confiance des citoyens envers nos institutions pu-
bliques et posent la question d'un usage abusif de l'argent public. Elles 
jettent également un discrédit important sur le travail, pourtant essen-
tiel, accompli quotidiennement par les travailleurs sociaux pour per-
mettre à chacun et chacune de vivre dignement. 
 
Le rapport 2023 du SPP Intégration sociale avait pourtant déjà mis en 
évidence ces manquements graves, mais il semble qu'aucune mesure 
concrète n'en ait découlé. Ces dérives clientélistes n'ont donc pas été 
endiguées.  
 
Madame la ministre, pouvez-vous nous indiquer combien de contrôles 

04.06  Isabelle Hansez (Les En-

gagés): Het journalistieke onder-
zoek naar de stuitende praktijken in 
het OCMW van Anderlecht toont 
aan dat er een gebrek is aan con-
troles, dat er uitkeringen toegekend 
worden aan personen die niet in de 
gemeente wonen en dat er sprake 
is van politieke inmenging. Dat 
werpt een smet op onze instellin-
gen, doet vele twijfels rijzen over 
de correcte aanwending van over-
heidsgeld en ondermijnt het essen-
tiële werk van de maatschappelijk 
werkers. In het verslag van 2023 
van de POD Maatschappelijke In-
tegratie werd er al gewezen op 
deze tekortkomingen, maar er 
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ont lieu dans ce CPAS et dans les autres CPAS du royaume par les 
services du SPP Intégration sociale? Vous dites que vous étiez au cou-
rant de certains dysfonctionnements mais vous et votre cabinet étiez-
vous au courant de ceux-ci? Comment est-ce possible que de telles 
situations puissent perdurer malgré les évaluations critiques des ser-
vices fédéraux? Combien d'autres CPAS pourraient-ils être concernés 
par des pratiques similaires? Et surtout, quelles mesures envisagez-
vous pour garantir un suivi rigoureux des recommandations des rap-
ports d'évaluation pour éviter que ces derniers ne restent lettre morte? 
 
L'inaction politique et la gestion hasardeuse des fonds publics au 
CPAS d'Anderlecht alimentent un sentiment d'injustice et de défiance 
croissante envers nos institutions. Chaque euro dilapidé ou utilisé sans 
contrôle rigoureux fragilise un peu plus la crédibilité de notre démocra-
tie sociale. La réponse politique doit être à la hauteur des enjeux et la 
transparence doit être complète sur ces faits. 
 

werd niets tegen ondernomen. De 
politieke reactie moet in verhou-
ding staan tot de uitdagingen. Elke 
verkwiste euro verzwakt onze soci-
ale democratie.  
 
Hoeveel controles heeft de POD 
Maatschappelijke Integratie in dit 
en andere OCMW's uitgevoerd? 
Droeg u kennis van deze wantoe-
standen? Waarom konden de pro-
blemen ondanks de rapporten blij-
ven voortduren? In hoeveel andere 
OCMW's zou er sprake zijn van 
soortgelijke praktijken? Hoe zult u 
de in de evaluatierapporten gefor-
muleerde aanbevelingen ten uit-
voer brengen?  
 

04.07  Florence Reuter (MR): Madame la ministre, on croyait avoir 

quasiment tout vu dans les dérives et dans la mauvaise gouvernance, 
mais le reportage de la VRT est édifiant: des pratiques et des dysfonc-
tionnements qui sont tout à fait inacceptables, des enquêtes sociales 
incomplètes ou totalement inexistantes, pas de visites domiciliaires, 
l’intervention du politique dans les dossiers, des revenus d’intégration 
octroyés à des personnes qui n’habitent ni dans la commune, ni même 
dans le pays, et des adresses fictives. 
 
Tout simplement… Que dire? C’est choquant. C’est juste tout simple-
ment choquant, révoltant. Il s’agit d’argent public, de l’argent du contri-
buable. Certains travaillent dur pour financer la solidarité. C’est d’au-
tant plus révoltant que, finalement, l’aide sociale ne va pas aux plus 
vulnérables, à ceux qui en ont réellement besoin. 
 
Madame la ministre, mes questions sont simples. Connaissiez-vous 
l’ampleur de ces fraudes? Ce phénomène s’étend-il à d’autres com-
munes? 
 
Vous déclarez que le CPAS d’Anderlecht fait l’objet d’une enquête de-
puis 2021 déjà. Qu’est-ce qui a été mis en place, puisqu’on connaissait 
vraisemblablement tous ces dysfonctionnements? 
 
Enfin, madame la ministre, fallait-il vraiment attendre un reportage de 
la VRT pour agir? Des outils de contrôle existent.  Vous avez la com-
pétence sur ces contrôles, sur le SPP Intégration sociale. Par ailleurs, 
75 % du budget viennent du fédéral. Alors il faut prendre les choses en 
main! J’attends vos réponses.  
 

04.07  Florence Reuter (MR): We 

dachten dat we alles al gezien had-
den op het vlak van slecht bestuur, 
maar de VRT-reportage helpt ons 
uit de droom: sociale onderzoeken 
die niet uitgevoerd worden, huisbe-
zoeken die niet afgelegd worden, 
politieke inmenging in dossiers, 
leeflonen die worden toegekend 
aan mensen die in het buitenland 
of op fictieve adressen wonen. Dat 
misbruik van openbare middelen is 
schokkend. Sommigen werken 
hard om de solidariteit te financie-
ren, terwijl het geld niet terecht-
komt bij degenen die het werkelijk 
nodig hebben. 
 
Was u op de hoogte van de om-
vang van die fraude? Gaat het er in 
andere gemeenten ook zo aan 
toe? Wat hebt u sinds het onder-
zoek van 2021 naar het OCMW 
van Anderlecht gedaan? Was het 
nodig om te wachten tot de VRT 
hier een reportage over draaide? 
De POD Maatschappelijke Integra-
tie beschikt over controle-instru-
menten, dus neem het heft in han-
den!  
 

04.08  Nadia Moscufo (PVDA-PTB): Madame la ministre, depuis mer-

credi, après le reportage de la VRT, il y a beaucoup de discussions 
autour du fonctionnement et des dysfonctionnements du CPAS d'An-
derlecht, et c'est bien compréhensible. Tout service qui travaille avec 
la population doit pouvoir fonctionner correctement, dans le respect de 
la loi, avec des procédures et des critères clairs, et sans clientélisme. 
Donc, s'il y a abus, si des personnes reçoivent une aide sociale sans y 
avoir droit, s'il y a eu passe-droit, c'est inacceptable et il faut faire toute 

04.08  Nadia Moscufo (PVDA-

PTB): De VRT-reportage over het 
OCMW van Anderlecht heeft heel 
wat stof doen opwaaien. Elke 
openbare dienst moet de wet nale-
ven, via duidelijke procedures en 
criteria, en zonder cliëntelisme. Als 
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la lumière à ce sujet. 
 
Le reportage montrait aussi la surcharge de travail du personnel du 
CPAS d'Anderlecht. J'en profite, au nom de mon groupe, pour trans-
mettre toute ma solidarité à tous ces travailleurs qui, au quotidien, tra-
vaillent dans une situation intenable. Ils ont plusieurs fois dénoncé 
cette situation avec leur organisation syndicale. Dans le reportage, un 
travailleur disait ceci: "Parfois, on se retrouve facilement avec 200 dos-
siers par personne. Ce n'est vraiment pas possible. Cela devient une 
charge mentale très dure." Notez qu'avec 200 dossiers par personne, 
il est impossible de faire ce travail humainement. En effet, derrière 
chaque dossier, il y a des êtres humains, des familles, des enfants 
dans des situations complexes et dans une grande précarité. 
 
Alors, madame la ministre, j'ai deux questions à vous poser. Qu'allez-
vous faire concrètement pour faire toute la lumière sur la situation au 
CPAS d'Anderlecht? Et qu'allez-vous faire pour répondre au cri 
d'alarme du personnel et garantir que tous les CPAS de tout le pays 
puissent remplir correctement leurs missions? 
 

mensen onterecht een voorkeurs-
behandeling kregen, moet dat aan 
het licht worden gebracht. 
 
In de reportage zagen we ook dat 
het personeel overbelast is, wat de 
vakbonden al meermaals hebben 
aangeklaagd. Een OCMW-mede-
werker moet soms 200 dossiers 
behandelen! Mijn fractie is solidair 
met hen. Bovendien zitten er ach-
ter elk dossier mensen en gezin-
nen in precaire situaties. 
 
Hoe zult u ervoor zorgen dat de 
medewerkers van het OCMW in 
Anderlecht en in alle andere ge-
meenten hun taken naar behoren 
kunnen vervullen? 
 

04.09  Wouter Raskin (N-VA): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de mi-

nister, collega's, wat we zagen in de tv-reportage, was ongezien: kei-
harde bewijzen van fraude en van politieke inmenging bij de toeken-
ning van steundossiers en een gewezen voorzitter die zich socialist 
noemt, "je m’en fous" antwoordt op de beschuldiging van cliëntelisme 
en er zelfs prat op gaat! Ik vraag mij af wat de leden van Vooruit daar-
over denken. Maar goed, dat is niet mijn zaak. 
 
Mevrouw de minister, door de uitstekende reportage van Pano heeft 
iedereen kunnen vaststellen wat er aan de hand is en ligt de zaak open. 
Dergelijke malversaties, boven op de uitdagingen van vandaag maken 
dat elk OCMW-beleid onbetaalbaar wordt en dat bevestigt de nood-
zaak tot responsabilisering van de OCMW’s. Wij moeten dringend kwa-
litatieve en kwantitatieve parameters uitwerken die ons toelaten de 
goede en de slechte leerlingen in de klas te onderscheiden. OCMW’s 
die op aanklampende begeleiding, op activering en op sociale integra-
tie inzetten, moeten een bonus krijgen. De andere moeten tegen een 
malus aanlopen. 
 
Mevrouw de minister, dat verhaal vertellen wij al heel lang, ook al wor-
den wij uitgescholden als asocialen door degenen die eigenlijk stilletjes 
in een hoek zouden moeten kruipen en zich schamen. Ik heb tientallen 
vragen. Ze zullen voor de vergadering komende woensdag zijn. Van-
daag stel ik er twee. 
 
Ten eerste, hoe verklaart u dat u die wanpraktijken niet hebt gezien, 
terwijl de verslagen van de inspectie daar al jaren op wijzen? 
 
Ten tweede, bent u na het bekijken van de reportage van oordeel dat 
er strafbare feiten zijn gepleegd? Zo ja, overweegt u juridische stappen 
tegen degenen die ze zouden hebben gepleegd? 
 

04.09  Wouter Raskin (N-VA): Le 

reportage de Pano a apporté des 
preuves en béton de fraude et 
d'ingérence politique dans l'octroi 
d'aides du CPAS. Un ex-président, 
qui se dit socialiste, se vante même 
de l'accusation de clientélisme. 
Qu'en pense Vooruit? 
 
Les CPAS doivent être responsabi-
lisés, sans quoi chaque politique 
en matière de CPAS deviendra im-
payable. Il faut fixer des para-
mètres qualitatifs et quantitatifs afin 
de pouvoir distinguer les bons des 
mauvais élèves. Les CPAS qui 
mettent l'accent sur un accompa-
gnement intensif et sur l'intégration 
sociale doivent recevoir un bonus 
et ceux qui sont peu performants 
doivent pouvoir se voir infliger un 
malus. Le fait de défendre cette po-
sition nous a longtemps valu d'être 
qualifiés d'asociaux par ceux qui 
devraient être profondément hon-
teux aujourd'hui. Comment expli-
quez-vous que vous n'ayez pas eu 
connaissance de ces abus en dépit 
des rapports d'inspection? Selon 
vous, des faits punissables ont-ils 
été commis à Anderlecht et envisa-
gez-vous d'entreprendre des dé-
marches judiciaires? 
 

04.10  Caroline Désir (PS): Madame la ministre, moi aussi, j'ai re-

gardé ce fameux reportage de la VRT. Je puis vous dire que j'ai éga-
lement été choquée, et même extrêmement choquée. Comment est-il 
possible d'accorder un revenu d'intégration sans même vérifier que la 

04.10  Caroline Désir (PS): Ik vind 

de Pano-reportage schokkend. 
Hoe kan men een leefloon toeken-
nen zonder de daadwerkelijke 
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personne vive bel et bien sur le territoire de la commune ni mener l'en-
quête sociale indispensable à la vérification des ressources dont dis-
pose le demandeur? Comment est-il possible que des procédures et 
réglementations, pourtant très claires et très strictes, ne soient pas res-
pectées? 
 
Octroyer une aide sans respecter les conditions légales est évidem-
ment gravissime, et nous le dénonçons sans équivoque. Mais j'insiste 
sur le fait que ces dysfonctionnements ne doivent pas venir remettre 
en cause le travail accompli par des centaines de travailleurs sociaux 
qui s'acquittent de leur job avec une véritable conscience profession-
nelle et dans des circonstances extrêmement difficiles. Ils ne doivent 
pas non plus remettre en cause l'absolue nécessité des CPAS.  
 
Madame la ministre, comme cela a été dit, il est absolument indispen-
sable de faire toute la lumière sur cette affaire. Voici donc les questions 
que je souhaitais vous adresser. De quelles informations disposez-
vous concernant les faits reprochés au CPAS d'Anderlecht? Quelles 
compétences le fédéral exerce-t-il en la matière, au regard de celles 
de la COCOM et de la commune? Le cas d'Anderlecht est-il isolé? 
Qu'en est-il des procédures de contrôle et des sanctions possibles 
dans de telles situations? 
 
Pour la suite, madame la ministre, il importe de se poser les bonnes 
questions afin d'éviter de nouveaux dysfonctionnements. Comment al-
léger la charge de travail des assistants sociaux? Comment renforcer 
les effectifs et attirer davantage de travailleurs sociaux dans ces insti-
tutions? Comment, tout simplement, continuer à soutenir les CPAS?  
 

woonplaats na te trekken en zon-
der middelenonderzoek uit te voe-
ren? Waarom worden de regels 
niet nageleefd? We veroordelen 
die feiten onomwonden. 
 
Het werk van de honderden maat-
schappelijk werkers die hun job 
plichtsbewust en in extreem moei-
lijke omstandigheden uitvoeren, 
mag niet ter discussie gesteld wor-
den door die disfuncties, en dat de 
OCMW’s nodig zijn al evenmin. 
 
Over welke informatie met betrek-
king tot die feiten beschikt u? 
Welke bevoegdheid heeft de fede-
rale overheid op dat vlak? Is de toe-
stand in Anderlecht een alleen-
staand geval? Welke controlepro-
cedures en sancties zijn er moge-
lijk? Hoe kan de werkbelasting van 
de maatschappelijk assistenten 
verminderd worden? Hoe kunnen 
de personeelsformaties versterkt 
worden? Hoe kunnen de OCMW's 
verder ondersteund worden?  
 

04.11  Matti Vandemaele (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, er 

moet mij toch iets van het hart. In Anderlecht doen elke dag tientallen 
maatschappelijk werkers hun stinkende best voor wie echt nood heeft 
aan steun. Elke dossierbehandelaar heeft er tot 200 dossiers. Ter ver-
gelijking, in Kortrijk, waar ik woon, zijn dat er gemiddeld 50. Door die 
manier van werken komt wie echt nood aan steun heeft, achteraan de 
rij en wordt hij of zij heel traag of zelfs niet geholpen. Of de maatschap-
pelijk werker nu 120 dan wel 200 dossiers per jaar moet behandelen, 
dat aantal is te hoog om degelijk werk af te leveren. Daardoor staat de 
deur wagenwijd open voor fraude en daar wordt nog een sausje van 
politieke inmenging over gegoten, zoals men kon zien in Pano. Een 
voorzitter van een bijzonder comité vindt bijvoorbeeld dat hij persoon-
lijk moet interveniëren in dossiers en bepaalde mensen voortrekken. 
Er is geen enkele controle op wat daar gebeurt en de inspectieversla-
gen zijn ronduit vernietigend. 
 
Mevrouw de minister, hebt u die verslagen gelezen? Zo ja, waarom 
hebt u dan niets ondernomen? Waarom heeft de overheid daar niets 
mee gedaan? Komt dat misschien omdat u het eens bent met de be-
trokken voorzitter van het bijzonder comité, een partijgenoot van u? Ik 
wil hem even citeren: “Ik kan begrijpen dat men in Vlaanderen veront-
waardigd is, u kunt mij cliëntelisme verwijten, maar ik ben een socialist 
en ik heb mensen geholpen en ik ben daar trots op.” Grijpt u daarom 
niet in? Mijn fractie vraagt zich dat af. Waarom laat u betijen, waarom 
grijpt u niet in? 
 

04.11  Matti Vandemaele (Ecolo-

Groen): À Anderlecht, les  
assistants sociaux font tout ce 
qu'ils peuvent pour aider les per-
sonnes qui ont réellement besoin 
d'un soutien, mais ils croulent sous 
le nombre de dossiers. De plus, en 
raison de la façon dont on y tra-
vaille, les personnes qui ont réelle-
ment besoin d'aide se retrouvent à 
la fin de la queue. La porte est 
grande ouverte à la fraude et à 
l'ingérence politique. 
 
Avez-vous lu les rapports d'inspec-
tion accablants? Pourquoi n'êtes-
vous pas intervenue? Le président 
du comité spécial du CPAS d'An-
derlecht – membre de votre parti – 
a déclaré qu'il était fier d'avoir aidé 
des gens. Si vous n’agissez pas, 
est-ce parce qu’au fond vous êtes 
d’accord avec lui? 
 

04.12  Karine Lalieux, ministre: Monsieur le président, chers col-

lègues, je ne vais pas y aller par quatre chemins: ce que nous avons 
vu dans ce reportage est totalement inacceptable. Il est inacceptable 

04.12 Minister Karine Lalieux: 

Wat deze reportage aan het licht 
gebracht heeft, is onaanvaardbaar. 
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d'utiliser l'argent public pour des personnes qui n'en ont pas besoin. Il 
est illégal de dépenser les moyens dédiés à l'aide sociale sans que 
cela ne soit justifié. C'est d'ailleurs la raison pour laquelle la loi prévoit 
des contrôles et que tous les montants indûment versés doivent être 
remboursés.  
 

Het is onvoorstelbaar dat er over-
heidsgeld gebruikt wordt voor per-
sonen die het niet nodig hebben. 
Middelen voor de maatschappe-
lijke bijstand zonder enige verant-
woording uitgeven is illegaal. De 
wet voorziet in controles en in de 
terugbetaling van de onterecht uit-
gekeerde bedragen.  
 

De regels en procedures die in de wet zijn bepaald, garanderen de 
eerlijkheid tussen burgers. De niet-naleving ervan moet worden veroor-
deeld en bestraft. 
 

Les règles garantissent l'honnêteté 
entre citoyens. Le non-respect de 
ces dispositions doit entraîner des 
sanctions. 
 

Pour rappel, toute demande au CPAS suppose un premier rendez-
vous avec une assistante sociale au cours duquel sont exposés les 
documents et les conditions nécessaires, un deuxième rendez-vous 
sur la base de ces documents pour vérifier si les conditions sont rem-
plies, une visite sur place pour vérifier que la personne y vit réellement. 
Si toutes ces conditions sont remplies, la demande est transmise au 
bureau spécial ou au Comité spécial de l'action sociale où la majorité 
et l'opposition sont représentées et qui est le seul habilité à prendre 
des décisions. Si les procédures sont respectées, aucune interférence 
politique n'est donc possible – je dis bien "si elles sont respectées" – 
puisque la loi prévoit très précisément les critères, les procédures et 
les délais. 
 
Le SPP Intégration sociale vérifie que les conditions d'octroi du revenu 
d'intégration sociale par les CPAS sont respectées. Les CPAS sont en 
outre soumis à la tutelle des entités fédérées, en l'occurrence la CO-
COM, qui contrôle le fonctionnement général du CPAS, notamment les 
moyens humains, l'organisation et d'autres indicateurs. 
 
Le CPAS d'Anderlecht, comme d'autres, a fait l'objet de tels contrôles. 
Ceux-ci ont permis d'identifier des manquements qui ont conduit à un 
contrôle renforcé sur base annuelle, ce qui n'était pas le cas dans 
d'autres CPAS. 
 
Ces manquements sont de deux ordres. Premièrement, il y a le non-
respect des délais légaux pour octroyer ou non le revenu d'intégration 
sociale. Le service d'inspection a déjà pris une décision de sanctionner 
le CPAS en cas d'octroi du revenu de CPAS hors délai. Le deuxième 
manquement porte sur les enquêtes sociales insuffisantes ou inexis-
tantes. Quand le contrôle conduit à constater que les règles n'ont pas 
été respectées, les montants indus sont réclamés au CPAS et doivent 
être remboursés. 
 
La fraude sociale est en effet inacceptable comme toute forme de 
fraude parce qu'elle est illégale et sape la confiance du public dans 
notre système de solidarité. 
 
J'ai donc pris la décision d'aller au-delà en renforçant les contrôles. 
Alors que les contrôles ont normalement lieu sur la base d'un échantil-
lon, j'ai demandé que les contrôles soient systématiques au niveau du 
CPAS d'Anderlecht. 
 
J'ai aussi demandé au SPP Intégration sociale de vérifier si d'autres 

Voor elke aanvraag bij een OCMW 
moet er een eerste gesprek met 
een maatschappelijk assistent 
plaatsvinden, die bij die gelegen-
heid uitlegt welke voorwaarden er 
gelden en welke documenten er 
vereist zijn. Tijdens een tweede ge-
sprek wordt er nagegaan of de 
voorwaarden vervuld zijn. De pro-
cedure voorziet ook in een huisbe-
zoek. Indien aan al deze voorwaar-
den voldaan is, wordt de aanvraag 
verzonden naar het bijzonder co-
mité voor de sociale dienst, waarin 
zowel meerderheid als oppositie 
vertegenwoordigd zijn en dat als 
enige gemachtigd is om een beslis-
sing te nemen.  
 
Indien de procedures in acht geno-
men worden, is elke vorm van poli-
tieke inmenging onmogelijk. De 
POD Maatschappelijke Integratie 
controleert of de voorwaarden voor 
de toekenning van het leefloon in 
acht genomen worden. De 
OCMW's staan ook onder toezicht 
van de deelgebieden, in dit geval 
de Gemeenschappelijke Gemeen-
schapscommissie (GGC), die con-
trole uitoefent op de organisatie, de 
personele middelen, enz.  
 
Dankzij de controles waaraan het 
OCMW van Anderlecht onderwor-
pen werd, konden tekortkomingen 
vastgesteld worden, wat de aanlei-
ding vormde voor een versterkte 
controle op jaarbasis. Dat gold niet 
voor andere OCMW's. De vastge-
stelde tekortkomingen betreffen de 
niet-inachtneming van de termijnen 
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CPAS rencontrent des problèmes similaires et, dans ce cas, de renfor-
cer les contrôles. Ces manquements – que, je le répète, je condamne 
avec la plus grande fermeté – doivent être dénoncés et les montants 
doivent être remboursés. Mais nous devons aussi veiller à ce que de 
tels faits ne se reproduisent pas. Ceci relève de la compétence des 
CPAS et de la tutelle des communes, qui sont en première ligne, mais 
aussi du gouvernement fédéral et des gouvernements régionaux, ici la 
COCOM. 
 
Il faut aussi rappeler que les lacunes dans le respect de l'application 
des procédures sont dues à un manque de moyens humains, vous 
l'avez souligné. Il faudra donc continuer à renforcer les effectifs du 
CPAS pour leur permettre de traiter les dossiers dans les délais et dans 
le respect le plus strict des procédures. Même si cela ne relève pas de 
ma compétence, la COCOM devra également exercer sa tutelle de ma-
nière rigoureuse afin de vérifier que les moyens mis à disposition des 
CPAS sont mis en œuvre de la manière la plus efficace et efficiente 
possible.  
 
Ni les personnes en difficulté ni les agents des CPAS – qui font un 
travail difficile avec une grande conscience professionnelle – ne doi-
vent être les victimes de ces manquements. 
 
Chers collègues, comme l'a dit M. Raskin, nous nous rencontrerons 
mercredi prochain après-midi et vous aurez tous les détails sur ces 
constats au CPAS d'Anderlecht. Je vous remercie. 
 

en de ontoereikende of onbe-
staande sociale onderzoeken. In-
dien men inbreuken op de regels 
vaststelt, worden de onterecht uit-
gekeerde bedragen teruggevor-
derd bij het OCMW en moeten ze 
terugbetaald worden.  
 
Sociale fraude is onaanvaardbaar, 
omdat ze het vertrouwen in ons so-
lidariteitssysteem ondermijnt. Ik 
heb beslist om de controles aan te 
scherpen en om bij het OCMW van 
Anderlecht systematisch controles 
te laten uitvoeren.  
 
Ik heb de POD Maatschappelijke 
Integratie gevraagd na te gaan of 
andere OCMW's problemen onder-
vinden en zo ja, de controles te ver-
scherpen. De bedragen moeten 
worden terugbetaald. We moeten 
voorkomen dat dergelijke feiten 
zich zouden herhalen. Dat is een 
bevoegdheid van de OCMW's en 
de gemeenten kunnen hier ook op-
treden in hun hoedanigheid van 
toezichthoudende overheid. Bei-
den staan ze in de frontlinie, maar 
ook de federale en de gewestrege-
ringen (de GGC) spelen daarbij 
een rol. 
 
Om deze tekortkomingen te voor-
komen moet het personeelsbe-
stand van de OCMW's uitgebreid 
worden, zodat de personeelsleden 
de dossiers tijdig en volgens de 
procedures kunnen behandelen. 
De GGC moet haar toezichthou-
dende bevoegdheid strikt uitoefe-
nen. De kwetsbare personen noch 
de ambtenaren van de OCMW's 
mogen het slachtoffer worden van 
de disfuncties. 
 
Aanstaande woensdag krijgt u alle 
details over deze vaststellingen 
met betrekking tot het OCMW van 
Anderlecht. 
 

04.13  Sammy Mahdi (cd&v): Mevrouw de minister, als ik zo heftig 

gereageerd heb, is dat omdat ik mijn stad graag zie. Ik ben daar gebo-
ren. Sommigen zeiden dat zij verbaasd waren, maar ik ben helaas niet 
verbaasd. Ik was graag verbaasd geweest, maar dit is de realiteit die 
al jarenlang gaande is. 
 

04.13  Sammy Mahdi (cd&v): En 

réalité, je n'ai pas été surpris par le 
rapportage de Pano. Il montre une 
réalité qui existe depuis des an-
nées. Vous mettez l'accent sur les 
règles, mais certaines d'entre elles 
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U zegt dat er regels bestaan. Ja en neen. Er zijn regels die beter kun-
nen. Er zouden alarmbellen moeten afgaan wanneer in een bepaalde 
gemeente de maatschappelijke dienst een beslissing neemt, maar de 
politiek toch iets anders beslist. Dan moeten er bij u meteen alarmbel-
len afgaan. Die klachten moeten bij u terechtkomen. 
 
Wij moeten ervoor zorgen dat het geld meteen teruggevorderd wordt. 
Dit is niet nieuw. Dit heeft ook politieke redenen. De politiek moet er 
iets aan doen, op het federale niveau, op het regionale niveau en op 
het lokale niveau. Ik meen echter ook dat iedere partij een ernstige 
bestuursvergadering moet houden en bekijken welk model ze hanteert 
en op welke manier ze daarmee de sociale zekerheid onderuithaalt. 
 

pourraient être améliorées. Lors-
que les responsables politiques 
d'une commune ne tiennent pas 
compte d'une décision prise par les 
services sociaux, vous devriez im-
médiatement être en alerte. Les 
plaintes doivent vous parvenir. 
Tous les niveaux politiques doivent 
veiller à ce que l'argent soit récu-
péré. Chaque parti, à chaque ni-
veau de pouvoir, doit organiser une 
réunion de gouvernance sérieuse 
pour réexaminer ses méthodes. 
 

04.14  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

uw antwoord was hallucinant. U hebt een tekst voorgelezen, u hebt de 
regels beschreven. Geen schuldinzicht, geen excuses, het is de fout 
van de anderen. 
 
Mevrouw de minister, u had zoveel meer kunnen doen. U had de 
OCMW-voorzitter en de burgemeester van Anderlecht publiekelijk op 
de vingers kunnen tikken. U had uw mensen naar het OCMW van An-
derlecht kunnen sturen om die fraudepraktijken te stoppen. U had zelfs 
kunnen luisteren naar de mensen van uw inspectie, die u uitdrukkelijk 
gevraagd hebben hen meer macht te geven om op te treden. U doet er 
echter niets aan. 
 
Uw antwoord, mevrouw de minister, bewijst dat u dit niet ter harte 
neemt. U kunt wel verwijzen naar de hoorzitting van volgende week 
woensdag, maar als u als minister met zo'n attitude vier jaar lang hebt 
bestuurd, bent u het niet waard geweest. Dit is een schandaal, maar u 
reageert alsof het niets is. Schandalig! 
 

04.14  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Votre réponse 
est hallucinante. Vous avez décrit 
les règles mais sans manifester au-
cun sentiment de culpabilité. Vous 
rejetez la faute sur autrui. Vous au-
riez pu faire beaucoup plus. Vous 
auriez pu rappeler à l'ordre publi-
quement le président du CPAS et 
le bourgmestre d'Anderlecht. L'ins-
pection vous a explicitement de-
mandé de lui accorder davantage 
de pouvoir d'action, mais vous 
n’accédez pas à cette demande. Si 
vous avez gouverné de la sorte du-
rant quatre ans, vous n'en avez pas 
été digne. C'est un scandale, mais 
vous réagissez comme si de rien 
n'était. 
 

04.15  François De Smet (DéFI): Merci pour votre réponse, madame 

la ministre. 
 
Si je comprends bien, dans ces rapports datant d'il y a trois ans, les 
problèmes avaient été identifiés. Des rapports supplémentaires ont été 
rédigés, des montants réclamés, mais le problème n'a pas été réglé. 
Le reportage de Pano est en effet relativement récent.  
 
Je commence à voir que cela va nous mener à un grand jeu belge, à 
savoir le renvoi de la balle entre l'État fédéral, la COCOM, la commune 
et le CPAS d'Anderlecht.  
 
Il existe visiblement un "shopping" d'aide sociale, malheureusement. 
Je comprends qu'il est légitime, pour certaines personnes, de faire 
semblant qu'on est domicilié dans une commune alors qu'on ne l'est 
pas, de faire semblant qu'on est isolé alors qu'on est en couple. Et, si 
le jeu est malheureusement aussi largement répandu, c'est que, par-
fois, il fonctionne et que le clientélisme reste une réalité. Il faut y mettre 
fin immédiatement.  
 

04.15  François De Smet (DéFI): 

De problemen waren drie jaar gele-
den al bekend. Er werden nog 
meer rapporten opgesteld, en er 
werden bedragen teruggevorderd, 
maar het probleem werd niet opge-
lost. Zoals gewoonlijk zullen de fe-
derale Staat, de GGC, de ge-
meente en het OCMW elkaar weer 
de zwartepiet toespelen. 
 
Voor sommigen is het blijkbaar ge-
wettigd om te beweren dat men in 
een bepaalde gemeente gedomici-
lieerd is terwijl dat niet het geval is, 
of om te stellen dat men alleen-
staande is terwijl men eigenlijk sa-
menwoont. Als deze toestanden zo 
wijdverbreid zijn, komt dat doordat 
het cliëntelisme niet verdwenen is. 
Hier moet onmiddellijk de bijl aan 
de wortel gelegd worden. 
 

04.16  Anja Vanrobaeys (Vooruit): Mevrouw de minister, ik vind uw 04.16  Anja Vanrobaeys (Vooruit): 
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antwoord zeer teleurstellend. U drijft de controle pas op na de repor-
tage en steekt zich weg achter de oppositie in het bijzonder comité. Dat 
is onaanvaardbaar voor ons.  
 
Iedere socialist, maar dan ook iedere socialist, zou hier razend van 
moeten worden. Als men rechtse partijen argumenten wil geven om 
onze solidariteit, onze sociale zekerheid af te breken, moet u immers 
gewoon doorgaan op deze manier.  
 
Dat zal echter niet gebeuren met Vooruit! Wij staan namelijk achter alle 
gewone mensen die wel hulp nodig hebben, maar we willen ook strij-
den tegen valsspelers die het systeem misbruiken en de politici die dat 
gewoon toelaten. 
 
Mevrouw de minister, treed op. Dat is uw taak. Wacht geen minuut 
langer! Ga aan de slag! We kunnen niet wachten, want de mensen 
verdienen beter! 
 

Votre réponse est très décevante. 
Vous n'intensifiez les contrôles 
qu'après le reportage et vous vous 
retranchez derrière l'opposition au 
sein du comité spécial. Cela devrait 
susciter la colère de tout socialiste. 
Nous devons lutter contre les tri-
cheurs qui abusent du système et 
contre les responsables politiques 
qui tolèrent de telles pratiques. 
C'est à vous qu'il incombe d'agir. 
N'attendez pas une minute de plus! 
 

04.17  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, dit krijgt u niet uitge-

legd: een stem op de PS in ruil voor een leefloon, à la tête du client. 
Uiteraard zijn die wantoestanden in Anderlecht niet alleen de schuld 
van de PS. Ook Vooruit, MR, Ecolo-Groen, Open Vld, DéFI en de 
PVDA-PTB zijn namelijk vertegenwoordigd in de raad voor maatschap-
pelijk welzijn van Anderlecht. Ofwel zijn ook deze partijen op de hoogte 
van deze wantoestanden, ofwel doen ze er hun werk niet. 
 
Mevrouw de minister, dit is meer dan kafkaiaans, dit is pure waanzin! 
Ga eindelijk met de grove borstel door de Brusselse OCMW's, verplicht 
hen te fusioneren en stop met ons geld uit te delen aan wie er geen 
recht op heeft! Vlaams Belang vraagt een volledige audit van de Brus-
selse OCMW's en vooral ook van uw diensten. De socialistische au-
giasstal moet eindelijk dringend worden uitgemest! 
 

04.17  Ellen Samyn (VB): Une 

telle situation est tout bonnement 
inexplicable. Une voix en faveur du 
PS contre un revenu d'intégration, 
à la tête du client. 
 
Les autres partis sont également 
représentés au sein du conseil de 
l'action sociale d'Anderlecht. Soit 
ils avaient connaissance de ces 
pratiques, soit ils ne font pas leur 
travail. Il est temps de faire le grand 
nettoyage dans les CPAS bruxel-
lois et de les obliger à fusionner. Le 
Vlaams Belang réclame un audit 
des CPAS bruxellois ainsi que de 
vos services. Il est urgent de faire 
le ménage dans ces écuries d'Au-
gias socialistes! 
 

04.18  Isabelle Hansez (Les Engagés): Madame la ministre, vous af-

firmez que la situation était connue, que les services ont contrôlé les 
faits, et que tout est désormais sous contrôle. Cependant, si cela est 
vrai, comment expliquer que des manquements aussi graves aient pu 
se produire malgré cette vigilance annoncée? 
 
Il est indéniable que le temps est venu d’une profonde remise en ques-
tion des mécanismes ayant conduit à ces dysfonctionnements. Ce 
n’est pas seulement une question de procédures, mais de confiance 
envers nos institutions. Sans des mesures correctives concrètes, ces 
dysfonctionnements continueront à alimenter la défiance citoyenne. 
Nous aurions donc voulu entendre des engagements clairs et des ac-
tions précises pris par le précédent gouvernement pour garantir que 
cette situation ne se reproduise plus.  
 
Je tiens à préciser, comme nous l’avons mentionné dans notre inter-
vention, que nous n’émettons aucun reproche à l’encontre des travail-
leurs sociaux qui accomplissent un travail remarquable au quotidien. 
Remettre en question leur probité ou leur dévouement n’a jamais été 

04.18  Isabelle Hansez (Les En-

gagés): Als de situatie nu onder 
controle is, hoe verklaart u dan 
zulke uitwassen? Het is tijd om de 
mechanismen die tot die disfunc-
ties geleid hebben ter discussie te 
stellen. Het vertrouwen in onze in-
stellingen staat op het spel. We 
verwachten van de regering duide-
lijke verbintenissen om ervoor te 
zorgen dat zulks niet opnieuw ge-
beurt. We verwijten de maatschap-
pelijk werkers, die voortreffelijk 
werk verrichten, helemaal niets, 
maar de vastgestelde inmenging 
en tekortkomingen moeten ernstig 
genomen worden.   
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l’objet de nos propos. Nous sommes pleinement conscients de la lour-
deur de leur tâche. Toutefois, les manquements identifiés, ainsi que 
toute forme d’ingérence politique, doivent être pris au sérieux. 
 

04.19  Florence Reuter (MR): Madame la ministre, vos explications 

ne suffisent pas. Nous connaissons tous les conditions pour avoir droit 
à une allocation sociale. Aujourd'hui, même les travailleurs sociaux 
sont révoltés, indignés. Ils n’osent même pas témoigner en public. 
 
J’ai du mal à entendre qu’un CPAS, qui est soumis à un contrôle, qu’il 
soit social, financier ou juridique, en arrive là aujourd'hui, alors que 
vous dites vous-même que des enquêtes étaient déjà en cours. 
 
J’ai du mal à entendre aujourd'hui encore un ancien président de CPAS 
dire: "Vous pouvez parler de clientélisme, mais moi, je suis socialiste, 
je suis fier de l’être, et je suis content de faire plaisir aux gens." Mais 
ce n’est pas comme ça qu’on aide les gens qui en ont besoin! C’est de 
l’argent public! Combien de fois faudra-t-il dire que cet argent doit aller 
à ceux qui en ont véritablement besoin? 
 
Mon groupe demandera toute la lumière sur ces dysfonctionnements. 
Rendez-vous mercredi! 
 

04.19  Florence Reuter (MR): Uw 

uitleg volstaat niet. De maatschap-
pelijk werkers zijn diep verontwaar-
digd en durven zelfs niet publieke-
lijk te getuigen. Ik begrijp niet hoe 
een OCMW dat gecontroleerd en 
doorgelicht wordt zich nu in zo een 
situatie kan bevinden. Ik vind het 
onaanvaardbaar dat een gewezen 
OCMW-voorzitter zegt dat hij er 
trots op is dat hij socialist is en er 
geen probleem mee heeft dat men 
zijn aanpak als cliëntelisme be-
schrijft! Het overheidsgeld moet 
gaan naar wie er echt nood aan 
heeft. Mijn fractie zal vragen dat er 
volledige duidelijkheid verschaft 
wordt. 
 

04.20  Nadia Moscufo (PVDA-PTB): Madame la ministre, j'ai bien en-

tendu votre réponse. Mon groupe suivra la situation de près, notam-
ment la semaine prochaine pendant la commission des Affaires so-
ciales. 
 
Si nous voulons résoudre les problèmes des CPAS, il faut vraiment 
améliorer les conditions de travail, avec moins de dossiers à gérer par 
travailleur. Nous estimons que vous n'en avez pas fait assez à ce ni-
veau-là. La droite n'a pas non plus de solution à ce problème. Les plans 
du gouvernement MR et Les Engagés prévoient d'ailleurs d'exclure les 
travailleurs du chômage après deux ans. Ces personnes vont se re-
trouver au CPAS. Cela aggravera encore la situation alors que nous 
aurons besoin de plus d'assistants sociaux pour accompagner ces per-
sonnes dans leurs recherches d'emploi. 
 
Je crains que la droite, sous prétexte de dysfonctionnements au CPAS 
d'Anderlecht – qui doivent évidemment être résolus –, remette en 
question l'ensemble de notre système de solidarité sociale. Nous n'al-
lons pas laisser passer cela! 
 

04.20  Nadia Moscufo (PVDA-

PTB): Om de problemen bij de 
OCMW's op te lossen moet men de 
arbeidsomstandigheden verbete-
ren, zodat de werknemers minder 
dossiers moeten beheren. U hebt 
niet genoeg gedaan, en de rechtse 
partijen hebben geen oplossing. 
De volgende regering wil de toe-
kenning van een werkloosheidsuit-
kering na twee jaar stopzetten, wat 
de situatie bij de OCMW's alleen 
maar zal verergeren. Wij zullen niet 
aanvaarden dat de rechtse par-
tijen, met de disfuncties als excuus, 
ons systeem van sociale solidariteit 
op losse schroeven zetten. 
 

04.21  Wouter Raskin (N-VA): Collega’s, voor alle duidelijkheid, dit is 

geen kritiek op al die sociale diensten die elke dag keihard hun stin-
kende best doen. Het is kritiek op de zieke bedrijfscultuur die ingebak-
ken zit bij de Brusselse PS. Het is geen eenmalig feit, maar het is sys-
tematisch. Ik herinner me dat u hier ook moest komen uitleggen dat u 
het niet zo gemeend had toen u zei dat al die Belirismiddelen naar de 
PS-burgemeesters moesten gaan.  
 
Mevrouw de minister, ook nu lijkt u eindelijk het zonlicht gezien te heb-
ben, maar hetgeen vandaag bovenkomt staat al jaren op papier. U 
komt er vandaag zelfs niet toe om uw OCMW-voorzitter met klem te 
veroordelen. U bent veel te soft.  
 
Ik kan er niets aan doen en u moet me verontschuldigen, mevrouw de 
minister, maar ik zal het toch zeggen: u mist de ethiek om met publieke 

04.21  Wouter Raskin (N-VA): Il 

n'est pas question de critiquer les 
collaborateurs des services so-
ciaux qui, chaque jour, font de leur 
mieux, mais bien la culture d'entre-
prise malsaine qui règne au sein du 
PS bruxellois. En outre, il ne s'agit 
pas d'un fait unique: il suffit de pen-
ser aux fonds Beliris. Il semble qu'à 
présent, vous preniez conscience 
de la situation, mais les choses 
sont écrites noir sur blanc depuis 
des années déjà. Vous ne parve-
nez même pas à condamner fer-
mement votre président de CPAS. 
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middelen om te gaan. U ondergraaft het draagvlak voor sociaal beleid 
in de samenleving en degenen die u meent te verdedigen zijn er het 
grootste slachtoffer van. En kameraden (…) 
 

Vous manquez clairement 
d'éthique dans la gestion des de-
niers publics et, ce faisant, vous 
sapez l'adhésion à la politique so-
ciale au sein de la société. 
 

04.22  Caroline Désir (PS): Madame la ministre, merci de vous enga-

ger à faire toute la lumière sur cette situation inacceptable. Faire la 
lumière, oui, et sanctionner là où c'est nécessaire, évidemment. Il faut 
contrôler plus encore, là où on constate des illégalités. Vous avez donc 
raison de systématiser ces contrôles. Nous en reparlerons en commis-
sion des Affaires sociales.  
 
J'entends, madame la ministre, que chaque niveau de pouvoir devra 
agir à son niveau, et qu'il faudra que la COCOM prenne également ses 
responsabilités via une mise sous tutelle du CPAS d'Anderlecht et via 
un audit approfondi de l'ensemble des CPAS.  
 
La fraude sociale comme la fraude fiscale sont pour nous inaccep-
tables. Inacceptables dans l'absolu, bien sûr, mais aussi parce que 
cela mine la confiance envers notre système de solidarité. J'insiste en-
core une fois sur le fait que les dysfonctionnements que nous dénon-
çons tous aujourd'hui avec la plus grande fermeté ne doivent pas avoir 
pour conséquence de stigmatiser les CPAS. 
 

04.22  Caroline Désir (PS): Als er 

onwettige zaken vastgesteld wor-
den, moet er meer gesanctioneerd 
en systematisch gecontroleerd 
worden. De GGC moet haar ver-
antwoordelijkheid nemen door het 
OCMW van Anderlecht onder toe-
zicht te plaatsen en alle OCMW's 
aan een audit te onderwerpen. Net 
als fiscale fraude schaadt sociale 
fraude het vertrouwen in ons soli-
dariteitsmechanisme, maar derge-
lijke disfuncties mogen er niet toe 
leiden dat de OCMW's in het ver-
domhoekje belanden. 
 

04.23  Matti Vandemaele (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, u hebt 

in de eerste ronde van iedereen verontwaardiging gehoord. In de 
tweede ronde waren wij allemaal, behalve de PS, ontgoocheld over uw 
antwoord. Met verontwaardiging alleen zullen wij er echter niet komen. 
Er is nood aan actie. Het is in het belang van de cliënten, van de men-
sen die wel echt hulp nodig hebben, dat we het systeem terug op de 
rails krijgen. Dat is ook in het belang van de maatschappelijke werkers, 
die elke dag opnieuw aan de slag gaan om die ambities waar te maken. 
 
Ik verwacht van u als socialist dat u ons model met hand en tand ver-
dedigt. Dat kan alleen maar als men ook het cliëntelisme veroordeelt, 
bij naam noemt en zegt dat dit absoluut niet kan. 
  
Ik heb vandaag van u geen enkele oplossing gehoord. Ik hoop dat we 
volgende week in de hoorzitting wel tot oplossingen kunnen komen, 
zodat we dit nooit meer moeten doen. 
 

04.23  Matti Vandemaele (Ecolo-

Groen): Au moment de poser leur 
question, tous les intervenants ont 
exprimé leur indignation; au mo-
ment des répliques, tous – à l'ex-
ception des membres du PS – se 
sont dits déçus de votre réponse. 
Le système doit être remis sur les 
rails, dans l'intérêt des personnes 
qui ont réellement besoin d'aide. 
J'attends des socialistes qu'ils dé-
fendent ardemment notre modèle. 
C'est possible seulement en appe-
lant le clientélisme par son nom et 
en le condamnant. Je ne vous ai 
entendu avancer aucune solution, 
mais espérons qu'il en sera autre-
ment lors de l'audition organisée la 
semaine prochaine. 
 

De voorzitter: Mevrouw de minister, collega's, dank u. Dit zal zoals gezegd volgende week ook in de com-
missie uitgebreid worden behandeld. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Axel Weydts aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De bescherming van kritieke infra-

structuur in de Noordzee na incidenten in de Oostzee" (56000202P) 

05 Question de Axel Weydts à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La protection des infrastructures 

critiques en mer du Nord après les incidents en mer Baltique" (56000202P) 
 

05.01  Axel Weydts (Vooruit): Mevrouw de minister, stel u voor dat u 

's avonds op uw gemak tv-kijkt en dat u plots niet meer kunt streamen, 

05.01  Axel Weydts (Vooruit): Pas 

de streaming ni de communication 
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dat u niemand meer kunt opbellen en dat uw internet tergend traag 
wordt. Dat zijn zaken die wij ons vandaag niet meer kunnen voorstel-
len, maar het was bijna de harde realiteit begin deze week, toen in de 
Oostzee een datakabel werd geraakt en beschadigd. De Deense ma-
rine heeft slechts achteraf kunnen reageren door een schip te viseren 
en te achtervolgen.  
 
De oorlog in Europa speelt zich al langer niet meer alleen af op het 
Oekraïense grondgebied. De oorlog in Europa gaat niet alleen meer 
over Rusland. Het is niet alleen meer Rusland dat dergelijke tactieken 
en intimidatie gebruikt. Het is iets waarvoor wij allen gewaarschuwd 
moeten zijn en dat ons allen op scherp zou moeten stellen, want de 
gevoeligste data passeren ook bij ons langs de Noordzee, onze elfde 
provincie.  
 
Daarom is het goed dat de huidige regering, met socialisten, ervoor 
heeft gekozen om meer te investeren in defensie, om een groeipad uit 
te tekenen richting 2 % en om verder internationaal samen te werken. 
De vraag is alleen of het voldoende is en of het op tijd komt. Bij onze 
Nederlandse collega's is het antwoord op die vraag alvast 'neen'. Zij 
hebben gisteren al beslist om een civiel schip in te zetten dat is uitge-
rust met voldoende sensoren om na te gaan wat er zich onder water 
afspeelt. Wij moeten nog wachten op ons derde patrouilleschip. Het is 
goed dat het er komt, maar dat schip is niet uitgerust met dergelijke 
sensoren en kan dus niet zien wat er zich onder water afspeelt. Dat 
vinden wij moeilijk te verklaren in de wereld van vandaag. 
 
Daarom heb ik een heel eenvoudige vraag, mevrouw de minister. Wat 
zult u doen om de Noordzee zo snel mogelijk te beschermen tegen 
dergelijke acties? 
 

téléphonique, une connexion inter-
net d'une lenteur exaspérante, etc. 
Nous ne pouvons plus nous imagi-
ner vivre une telle situation, mais 
c'est ce qui a failli se produire après 
qu'un câble de données a été en-
dommagé en mer Baltique. La ma-
rine danoise n'a pu viser et pour-
suivre un navire qu'a posteriori. 
 
La guerre en Europe ne se joue 
plus uniquement sur le territoire 
ukrainien et ne concerne plus uni-
quement la Russie. Cette réalité 
doit nous rendre plus vigilants, car 
les données les plus sensibles 
transitent également le long de nos 
côtes, en mer du Nord. Il est positif 
que le gouvernement actuel ait in-
vesti davantage dans la défense et 
la coopération internationale, mais 
ces investissements sont-ils suffi-
sants et interviennent-ils à temps? 
Les Pays-Bas déploieront un na-
vire civil équipé de capteurs pour 
surveiller les fonds marins. Nous 
attendons notre troisième patrouil-
leur, mais celui-ci n'est toutefois 
pas équipé des capteurs néces-
saires. Comment protégerez-vous 
la mer du Nord? 
 

05.02 Minister Ludivine Dedonder: De bescherming van die kritieke 

infrastructuur is vanzelfsprekend een prioriteit voor de Belgische de-
fensie en maakt integraal deel uit van onze bredere inzet voor nationale 
en internationale veiligheid.  
 
Defensie investeert in capaciteit om verdachte activiteiten op zee te 
detecteren en te monitoren, met de inzet van maritieme patrouillesche-
pen en geavanceerde sensoren. Het maritiem informatiekruispunt 
zorgt voor continue elektronische opvolging van scheepvaart, terwijl de 
marine patrouillevaartuigen inzet om schepen dicht bij de Belgische 
kust te monitoren. Die aanwezigheid op zee vergroot de snelheid van 
de reactie op potentiële dreigingen en dient als afschrikking.  
 
Defensie kan snel ingrijpen om sabotagepogingen te voorkomen en 
werkt samen met de civiele autoriteiten en de private sector voor her-
stelplannen en reparaties in geval van incidenten. Die capaciteit zal in 
de toekomst nog worden versterkt met een derde patrouilleschip en 
een upgrade van de twee andere.  
 
De bescherming van onderzeese infrastructuur is een gedeelde ver-
antwoordelijkheid binnen de NAVO en de Europese Unie. België 
draagt actief bij aan die samenwerkingsverbanden en maritieme bevei-
ligingsinitiatieven. Daarnaast onderhouden we nauwe bilaterale rela-
ties met onze Noordzeebuurlanden om inlichtingen te delen en geza-
menlijke operaties uit te voeren. Maritieme veiligheid en de bescher-
ming van kritieke maritieme infrastructuur zijn twee thema’s die ook 

05.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: La protection des infrastruc-
tures critiques est évidemment une 
priorité pour la Défense belge. Des 
navires de patrouille maritime et 
des capteurs avancés surveillent 
les activités suspectes en mer. La 
présence en mer augmente la vi-
tesse de réaction et joue un rôle 
dissuasif. Le carrefour d'informa-
tion maritime assure un suivi élec-
tronique permanent de la naviga-
tion. La Défense coopère égale-
ment avec les autorités civiles et le 
secteur privé pour les plans de ré-
tablissement et les réparations en 
cas d'incidents. Nous disposerons 
prochainement d'un troisième na-
vire de patrouille et les deux autres 
seront modernisés. 
 
La protection des infrastructures 
sous-marines est une responsabi-
lité partagée au sein de l'OTAN et 
de l'UE. Nous entretenons égale-
ment des relations bilatérales 
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tijdens het Belgische voorzitterschap in de aandacht stonden. 
 

étroites avec les pays voisins de la 
mer du Nord. La sécurité maritime 
et la protection des infrastructures 
maritimes critiques ont par ailleurs 
figuré à l'ordre du jour durant la 
présidence belge de l'UE. 
 

05.03  Axel Weydts (Vooruit): Mevrouw de minister, ik dank u voor uw 

antwoord. 
 
U verwijst terecht naar de aankoop van de patrouilleschepen, waarvan 
we er vandaag al twee hebben en het derde in 2027 zal worden gele-
verd. Die schepen zijn echter niet uitgerust met de nodige sonarsys-
temen om te weten wat er zich onder water afspeelt. We moeten meer 
actie ondernemen. Bent u bereid om bijvoorbeeld in te tekenen op het 
contract dat Nederland zal sluiten met het civiele schip, zodat we nu 
kunnen ageren? Als we nu niet ageren en als we ons nu zwak tonen, 
dan zullen we de miserie later voelen en zal het moeilijker zijn om nog 
adequaat te kunnen reageren op dergelijke dreigingen, die heel acuut 
en realistisch zijn. Dat is deze week nog maar eens bewezen. 
 

05.03  Axel Weydts (Vooruit): Nos 

patrouilleurs ne sont pas équipés 
des systèmes de sonar néces-
saires pour savoir ce qui se passe 
sous la surface d'eau. Nous de-
vons prendre davantage d'initia-
tives. Souscrirez-vous au contrat 
néerlandais qui prévoit le recours à 
un navire civil? Si nous agissons 
mollement aujourd'hui, nous en 
payerons les conséquences plus 
tard. 
 

De voorzitter: Collega's, ik wil nog even opmerken dat dit de maiden-
speech van collega Weydts was. (Applaus) 
 

Le président: Je félicite M. Weydts 
pour sa première intervention dans 
cet hémicycle. (Applaudissements) 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

06 Question de Philippe Courard à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les 1 000 jours de guerre en 

Ukraine" (56000218P) 

06 Vraag van Philippe Courard aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "1.000 dagen oorlog in 

Oekraïne" (56000218P) 
 

06.01  Philippe Courard (PS): Madame la ministre, mille jours de 

guerre en Ukraine! Ce n'est même pas tout à fait juste car quand on 
évoque la Crimée, on arrive quasiment à quatre mille jours. Mais il 
s'agit de mille jours au cours desquels d'affreuses souffrances ont été 
éprouvées par les Ukrainiens. C'est évidemment inacceptable, et de-
puis cette attaque de l'Ukraine par le président Poutine, on ne fait que 
des constats désastreux de décès, de blessés dans le camp ukrainien, 
mais également dans le camp russe – de la chair à canon, parfois, du 
côté russe.  
 
On sait que la Belgique a réagi. Elle a soutenu l'Ukraine et la population 
ukrainienne en accueillant d'ailleurs des Ukrainiens. En termes de dé-
fense, nous avons consacré beaucoup de moyens. Nous nous 
sommes inscrits dans une démarche européenne également. La paix 
est ce que tout le monde souhaite, bien entendu. 
 
Je ressens auprès de la population belge une crainte terrible pour le 
moment. On ne s'habituera évidemment jamais à la guerre. On sait le 
cortège de souffrances que cela procure. Mais depuis qu'on sait que le 
président Poutine menace avec le nucléaire, depuis qu'on sait que le 
futur président des États-Unis s'appelle Donald Trump, nous avons les 
pires craintes. En effet, comment va réagir l'OTAN, puisque le soutien 
américain ne semble pas définitif par rapport à cette guerre? Trump a 
déclaré qu'en 48 heures il réglerait le problème. Comment veut-il le 

06.01  Philippe Courard (PS): De 

Oekraïners doorstaan al 1.000 da-
gen – of 4.000, als je de Krim mee 
in beschouwing neemt – verschrik-
kelijke ontberingen. Sinds Poetin 
Oekraïne is binnengevallen, zijn er 
aan beide kanten heel wat doden 
gevallen. België heeft Oekraïne ge-
steund door gevluchte Oekraïners 
op te vangen, maar ook door aan-
zienlijke defensiemiddelen ter be-
schikking te stellen. Dat kaderde in 
een Europese aanpak. Iedereen 
wil vrede. De Belgische bevolking 
is erg bevreesd sinds president 
Poetin ermee dreigt kernwapens in 
te zetten en Donald Trump als de 
toekomstige president van de 
Verenigde Staten werd verkozen. 
 
Hoe zal de NAVO reageren? Hoe 
is Trump van plan dit probleem in 
48 uur tijd te regelen? Dat zal on-
getwijfeld ten koste van Oekraïne 
en van Europa gaan. Hoe zullen 
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faire? Sur le dos de qui va-t-il le faire? Bien sûr sur le dos des Ukrai-
niens, mais aussi, probablement, sur celui de l'Europe.  
 
La question que je souhaite vous poser vise à savoir comment nous, 
Belgique, nous réagissons dans ce concert de déclarations. Comment 
l'Europe va-t-elle réagir? Comment, demain, allons-nous faire face à 
nos engagements par rapport à l'Ukraine, à la démocratie et à la paix 
dans notre Europe? 
 

België en Europa reageren? Hoe 
zullen we onze verbintenissen ten 
aanzien van Oekraïne nakomen en 
democratie en vrede op het conti-
nent blijven nastreven? 
 

06.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Courard, derrière ce 

chiffre, ce sont des centaines de familles brisées, des vies perdues, 
des personnes qui sont obligées de fuir des infrastructures qui ont été 
détruites, ce sont surtout de la violence et de la peur vécues quotidien-
nement en Ukraine. Comme vous l'avez dit, c'est le retour d'une guerre 
en Europe qui suscite une certaine insécurité. Tout cela par la volonté 
d'un seul homme, qui a conduit son pays à cette guerre d'invasion inac-
ceptable.  
 
La situation qui prévaut en Ukraine, aux portes de l'hiver, confirme cer-
tainement la nécessité absolue de poursuivre nos efforts. Depuis le 
début de la guerre, la Défense a confirmé sa détermination à soutenir 
l'Ukraine à court, moyen et long termes. Le soutien militaire de la Bel-
gique au profit de l'Ukraine s'élève aujourd'hui à plus de 1,2 milliard. 
Nous participons à l'essentiel des coalitions capacitaires: F-16, mari-
time, IT, artillerie, déminage, défense anti-aérienne. Et nous avons 
fourni plusieurs armements et munitions, notamment des grenades, 
mais également du matériel médical et l'accueil de blessés à l'hôpital 
militaire. Aujourd'hui, nous sommes à plus de 3 000 soldats ukrainiens 
formés par la Belgique. Nous continuerons à le faire. Je puis vous dire 
évidemment que nous restons fermement engagés dans cette ap-
proche intégrée, qui vise à offrir à l'Ukraine des garanties de sécurité 
à long terme. 
 
Je tiens à préciser que nous n'avons pas attendu l'élection du nouveau 
président des États-Unis pour être résolument engagés à construire 
une Europe de la Défense, tant pour le renforcement de nos armées 
que pour leur interopérabilité et leur complémentarité et que pour le 
renforcement de notre base industrielle de Défense et de sécurité na-
tionale et européenne. Là se situe la clef. Nous avançons. Il faut pour-
suivre en ce sens. Il reste encore de nombreux efforts à fournir, mais 
nous devons être solidaires entre Européens. 
 

06.02 Minister Ludivine Dedon-

der: Eén man alleen heeft de aan-
zet gegeven tot die 1.000 dagen 
van dagelijks geweld en angst, en 
tot de terugkeer van een onaan-
vaardbare invasieoorlog in Europa. 
 
De situatie bevestigt de noodzaak 
om onze inspanningen voort te zet-
ten. Sinds het begin van de oorlog 
heeft Defensie haar steun aan Oe-
kraïne bevestigd. Die bedraagt 
meer dan 1,2 miljard euro. We ne-
men deel aan de belangrijkste coa-
litiecapaciteiten en hebben wapens 
en munitie geleverd, maar ook me-
disch materiaal en we zorgen ook 
voor de opvang van de gewonden. 
Meer dan 3.000 Oekraïense solda-
ten werden door België opgeleid. 
Dat zullen we blijven doen. We blij-
ven ons inzetten voor deze geïnte-
greerde aanpak die ertoe strekt 
veiligheidsgaranties op lange ter-
mijn te bieden. 
 
We hebben niet op de Ameri-
kaanse verkiezingen gewacht om 
ons in te zetten voor de opbouw 
van een Europese Defensie, om 
onze legers te versterken, om van 
hun interoperabiliteit en comple-
mentariteit werk te maken en om 
onze nationale en Europese indu-
striële defensie- en veiligheidsba-
sis te versterken. We boeken voor-
uitgang. Er is nog werk aan de win-
kel. We moeten als Europeanen 
één front vormen. 
 

06.03  Philippe Courard (PS): Madame la ministre, je vous remercie 

pour votre réponse. Je pense que la Belgique a toujours été à la hau-
teur de ses engagements. Nous serons toujours derrière la population 
ukrainienne. 
 
Nous devons évidemment privilégier la diplomatie et la paix, mais pas 
à n'importe quel prix et en tout cas pas comme le souhaitent Donald 
Trump et Poutine. 
 

06.03  Philippe Courard (PS): We 

moeten de voorkeur geven aan di-
plomatie en aan vrede, maar niet 
tegen elke prijs. Ik hoop dat we ons 
zullen blijven inpassen in een Eu-
ropese reactie, waarbij Europa zijn 
verantwoordelijkheid zal opnemen 
en de doelstellingen zal blijven na-
streven. 
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J'espère donc que nous continuerons à nous intégrer dans une réac-
tion européenne avec une Europe qui prendra ses responsabilités et 
poursuivra évidemment sur sa lancée, avec les objectifs qui ont été 
fixés. 
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

07 Questions jointes de 

- Sarah Schlitz à Annelies Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur "La 
manifestation contre les violences faites aux femmes" (56000203P) 
- Ayse Yigit à Annelies Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur "La 
manifestation contre les violences à l'égard des femmes" (56000208P) 

07 Samengevoegde vragen van 

- Sarah Schlitz aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen en Demo-
cratische Vernieuwing) over "De betoging tegen geweld op vrouwen" (56000203P) 
- Ayse Yigit aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen en Demo-
cratische Vernieuwing) over "De betoging tegen geweld op vrouwen" (56000208P) 
 

07.01  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Monsieur le président, chers col-

lègues, madame la ministre, les violences envers les femmes et les 
atteintes à leurs droits se multiplient partout dans le monde: en Iran, 
en Italie, en Afghanistan et on craint le pire pour les Etats-Unis. Chez 
nous, on dénombre déjà vingt féminicides pour l'année 2024. En outre, 
l'effroyable affaire Pelicot nous rappelle à quel point la culture du viol 
est encore bien ancrée chez nous. 
 
Alors, ce dimanche, des milliers de personnes, principalement des 
femmes, parfois avec leurs enfants, s'apprêtent à fouler les rues de 
Bruxelles en solidarité avec les femmes du monde entier et pour appe-
ler à un renforcement des mesures pour protéger toutes les femmes 
de toutes les formes de violence. L'année dernière, la manifestation 
avait été entachée de tensions avec les forces de l'ordre. Certaines 
manifestantes ont été véritablement traumatisées par cet épisode.  
 
Madame la ministre, quelles leçons tirez-vous de l'organisation de 
cette manifestation? Quel dispositif a-t-il été prévu pour ce dimanche, 
au regard à la fois du thème traité par cette manifestation et de la qua-
lité des manifestants et de leur profil spécifique, principalement des 
femmes et des enfants?  
 

07.01  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): Overal ter wereld is er een 
toename van het geweld tegen 
vrouwen en van de schendingen 
van hun rechten. Voor de 
Verenigde Staten valt het ergste te 
vrezen. In 2024 vonden er bij ons 
al 20 femicides plaats.  
 
Aanstaande zondag zullen duizen-
den betogers door de straten van 
Brussel trekken om op te roepen 
tot krachtigere maatregelen die alle 
vrouwen tegen alle vormen van ge-
weld moeten beschermen. Vorig 
jaar werd de betoging ontsierd door 
spanningen met de politiediensten.  
 
Welke maatregelen werden er ge-
nomen voor de betoging van zon-
dag, rekening houdend met het 
thema van de manifestatie en het 
specifieke profiel van de betogers, 
voornamelijk vrouwen en kin-
deren?  
 

07.02  Ayse Yigit (PVDA-PTB): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de 

minister, collega's, niet één meer, met die boodschap zullen wij ko-
mende zondag met duizenden mensen op straat komen in Brussel. 
Overal ter wereld is geweld tegen vrouwen een structureel probleem. 
Ik wil mijn solidariteit uiten ten aanzien van alle vrouwen die in oorlogen 
en conflicten moeten leven, waar seksueel geweld vaak als wapen 
wordt gebruikt. Beste vrouwen, wij zien u, wij vergeten u nooit. 
 
In België spreken de cijfers voor zich: een op de zeven vrouwen ervaart 
partnergeweld, acht op de tien vrouwen krijgen te maken met seksueel 
geweld. Ook in de voorbije week waren er drie harde verhalen. In El-
sene werd een vrouw vermoord door haar partner, in Zwijndrecht werd 
een vrouw vermoord door haar ex-partner. En dan zijn er de verhalen 

07.02  Ayse Yigit (PVDA-PTB): 

Dimanche, des milliers de per-
sonnes descendront dans la rue à 
Bruxelles pour dénoncer la vio-
lence structurelle à l'encontre des 
femmes, en Belgique et à l'étran-
ger. Chez nous, une femme sur 
sept est victime de violence conju-
gale, huit femmes sur dix sont con-
frontées à la violence sexuelle et 
les féminicides ne sont pas un phé-
nomène rare. 
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van minstens 16 jonge vrouwen in Kortrijk, die gedrogeerd en verkracht 
werden. 
 
Mevrouw de minister, wij zien een patroon. Bijna de helft van alle aan-
giften wordt geseponeerd. De meldingen van spiking in Kortrijk werden 
weggelachen. Het parket gaf als oplossing: meisjes, zorg voor elkaar. 
En toch zeggen sommigen dat er geen extra maatregelen nodig zijn. 
 
De politie is een cruciale schakel om seksueel geweld aan te pakken. 
Het Comité P geeft echter aan dat onze politie niet voorbereid is. Er is 
nood aan meer gespecialiseerd personeel en aan meer gespeciali-
seerde politie-eenheden, geïnspireerd op de Brusselse EVA-cel. 
 
Mevrouw de minister, wat zult u doen om het patroon van straffeloos-
heid aan te pakken? 
 

Dans notre pays, nous constatons 
que près de la moitié des plaintes 
pour violences sexuelles sont clas-
sées sans suite. À Courtrai, on a dit 
à de jeunes femmes victimes d'em-
poisonnement de boissons (spi-
king) qu'elles n'avaient qu'à se sou-
cier les unes des autres. De plus, 
le Comité P indique que notre po-
lice n'est pas préparée à agir face 
à ces phénomènes. Nous avons 
besoin de plus d'unités policières 
spécialisées, qui pourraient s'inspi-
rer de la cellule EVA (Emergency 
Victim Assistance) mise en place à 
Bruxelles. 
 
Que ferez-vous pour lutter contre 
l'impunité? 
 

07.03 Minister Annelies Verlinden: Iedereen moet zich veilig kunnen 

voelen, overal, op straat, in het openbaar vervoer, in het uitgaansleven, 
online, ongeacht geslacht, geaardheid of gender. 
 
Wij moeten permanent op alle niveaus inzetten op de strijd tegen sek-
sueel geweld, straatintimidatie en seksisme. De cijfers zijn inderdaad 
hallucinant. Volgens de VN heeft een op de drie vrouwen wereldwijd al 
minstens één keer te maken gehad met gendergerelateerd geweld. In 
2023 hebben zich 4.226 personen aangemeld bij een zorgcentrum na 
seksueel geweld in ons land. Dat betekent een stijging van meer dan 
22 % ten opzichte van het jaar voordien. Dat toont aan dat de zorgcen-
tra noodzakelijk zijn. 
 
Er moet blijvend aandacht gaan naar de problematiek. Dat doen we 
ook in de politieopleidingen en politieteams, mevrouw Yigit. Zowel de 
lokale als federale politie zet in op de strijd tegen gendergerelateerd 
geweld. In de toekomst moeten we dat blijven doen. 
 
Gisteren nog heb ik een bezoek gebracht aan de ruimte Mannelijke 
Poëzie, waarmee het Brussels stadsbestuur en de zone Brussel 
Hoofdstad Elsene aandacht vragen voor en ook hun politiemensen op-
leiden in de strijd tegen straatintimidatie. Zo worden niet alleen de po-
litieteams, maar ook de bredere bevolking bewust gemaakt van de pro-
blematiek. 
 

07.03  Annelies Verlinden, mi-

nistre: Chacun doit pouvoir se sen-
tir en sécurité, quels que soient son 
sexe, son orientation sexuelle ou 
son genre. C'est pourquoi nous de-
vons poursuivre, à tous les ni-
veaux, la lutte contre les violences 
sexuelles, le harcèlement de rue et 
le sexisme. Une femme sur trois 
dans le monde a déjà été victime 
au moins une fois de violences 
liées au genre. Dans notre pays, en 
2023, 4 226 personnes se sont 
adressées à un centre de prise en 
charge des violences sexuelles, 
soit une augmentation de plus de 
22 % par rapport à 2022. 
 
Ce phénomène continue de retenir 
l'attention dans les formations de la 
police, et ce dans de très nom-
breuses zones locales ainsi qu'à la 
police fédérale. Hier, j'ai visité l'es-
pace "Poésie masculine", un outil 
par lequel l'administration commu-
nale de Bruxelles et la zone de po-
lice de Bruxelles CAPITALE Ixelles 
cherchent à sensibiliser à la lutte 
contre le harcèlement de rue et à 
compléter la formation de leurs 
agents de police. 
 

Madame Schlitz, ce sont d'ailleurs cette même administration commu-
nale et cette zone de police qui organisent actuellement les préparatifs 
pour le bon déroulement de la manifestation du 24 novembre. Des con-
certations ont lieu, à cette fin, entre la police locale et les organisateurs 
à l'initiative de la manifestation dans le domaine public.  
 

Het gemeentebestuur en de politie-
zone in kwestie treffen de nodige 
voorbereidingen voor een goed 
verloop van de betoging. De politie 
pleegt overleg met de organisato-
ren. 
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L'organisation de manifestations de grande ampleur s'inscrit dans le 
cadre établi de la gestion négociée de l'espace public. Un cadre qui 
implique notamment la conclusion d'accords clairs entre les organisa-
teurs et la police, ainsi que la réalisation d'une analyse des risques afin 
que l'autorité administrative locale responsable puisse fixer des seuils 
de tolérance et transmettre les directives nécessaires à la police. 
 

 
De organisatie van grootschalige 
betogingen valt onder het genego-
tieerd beheer van de publieke 
ruimte. Dat houdt in dat de organi-
satoren afspraken maken met de 
politie en dat er een risicoanalyse 
wordt uitgevoerd, zodat de verant-
woordelijke overheid tolerantie-
drempels kan vastleggen en de no-
dige richtlijnen kan verstrekken aan 
de politie. 
 

Ons land kent een cultuur van manifesteren en vrijheid van expressie. 
Jaarlijks zijn er meer dan 900 betogingen in Brussel. Er is dus expertise 
opgebouwd en die wordt mede in stand gehouden door overleg met de 
verschillende zones en organisaties. Er wordt ook opvolging gegeven 
aan debriefings, onder meer met evaluaties en aanbevelingen van 
werkgroepen en van controle- en toezichtsorganen, met het oog op 
een zo goed mogelijk beheer van de openbare ruimte, waarbij tegelijk 
de uitoefening van de fundamentele rechten zoals de vrijemeningsui-
ting gegarandeerd is. 
 

Dans notre pays, il existe une 
longue tradition de manifestations 
et de la liberté d'expression dans 
les espaces publics. Bruxelles a 
développé une expertise dans ce 
domaine, renforcée en concerta-
tion avec les différentes zones et 
organisations. Elle tient compte 
des recommandations des groupes 
de travail et des organes de con-
trôle. 
 

Chers collègues, permettez-moi de conclure en soulignant les efforts 
que nous avons déployés au cours de la dernière législature pour 
mettre fin à la violence envers les femmes. Nous avons investi massi-
vement dans l'alarme anti-harcèlement. Nous avons voté la loi relative 
aux féminicides. Nous avons continué à développer les Centres de 
Prise en charge des Violences Sexuelles (CPVS) par le biais d'un fi-
nancement supplémentaire et d'une base juridique solide. Nous avons 
également formé plus de 750 inspecteurs de police à la violence 
sexuelle, amélioré la déclaration en ligne pour les faits de violence 
sexuelle ou encore mis à jour la formation policière. 
 

Ik wil graag nog benadrukken 
welke inspanningen we tijdens de 
afgelopen regeerperiode hebben 
geleverd om een einde te maken 
aan geweld tegen vrouwen. We 
hebben geïnvesteerd in het stal-
kingalarm. We hebben de wet voor 
de preventie en de bestrijding van 
femicides aangenomen. We heb-
ben nieuwe zorgcentra na seksu-
eel geweld opgericht, dankzij extra 
financiering en een solide rechts-
grondslag. We hebben ervoor ge-
zorgd dat meer dan 750 politie-in-
specteurs een opleiding kregen om 
met slachtoffers van seksueel ge-
weld te leren omgaan en dat er ge-
makkelijker online een klacht over 
seksueel geweld kan worden inge-
diend, en we hebben de politieop-
leiding geüpdatet. 
 

Beste collega’s, dit werk is niet afgerond en de aanhoudende inspan-
ningen rond die problematiek zullen nodig blijven bij verschillende be-
voegdheden en verschillende overheidsdiensten. Ik zal dat belangrijke 
onderwerp blijven verdedigen aan de onderhandelingstafel en bij de 
voorbereiding van het toekomstige beleid in de komende weken. In 
deze strijd ben ik een partner van alle vrouwen, alle slachtoffers en 
iedereen, ongeacht hun geslacht of geaardheid. 
 

Des efforts soutenus restent né-
cessaires car le travail n'est pas 
terminé. C'est pourquoi je conti-
nuerai à défendre ce thème à la 
table des négociations et lors de 
l'élaboration des politiques futures. 
 

07.04  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Madame la ministre, je vous re-

mercie pour vos réponses.  
 

07.04  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): Tijdens de afgelopen re-
geerperiode zijn we inderdaad met 
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En effet, sous cette législature, nous avons avancé à pas de géant pour 
endiguer toutes les formes de violences envers les femmes. Cela ne 
suffit malheureusement pas. Donc, chers collègues, je m'adresse à 
vous, où que vous soyez, quels que soient les leviers auxquels vous 
avez accès, pour que vous agissiez afin de poursuivre l'ambition d'éra-
diquer toutes les formes de violences envers les femmes et les enfants 
en Belgique et partout dans le monde. 
 

reuzenschreden vooruitgegaan, 
maar het volstaat niet. Daarom 
wend ik mij tot u om werk te blijven 
maken van de ambitie om komaf te 
maken met alle vormen van geweld 
op vrouwen en kinderen.  
 

07.05  Ayse Yigit (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, dank u voor uw 

antwoord.  
 
Uw intenties zijn wel goed en ik noteer ook positieve initiatieven, maar 
om die uit te voeren en zelfs uit te breiden, zijn er meer middelen nodig. 
Dat is het pijnpunt. 
 
Om dat pijnpunt aan te kaarten, komen wij zondag samen met de vrou-
wenbeweging op straat. Ik roep u allen dan ook op om samen te beto-
gen en onze stem te verheffen tegen geweld tegenover vrouwen overal 
ter wereld. 
 

07.05  Ayse Yigit (PVDA-PTB): 

Vos intentions sont louables, mais 
il vous faudra davantage de 
moyens pour les concrétiser. Pour 
mettre le doigt sur ce problème, 
nous serons aux côtés du mouve-
ment des femmes pour manifester 
dans les rues ce dimanche.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Darya Safai aan Nicole de Moor (Asiel en Migratie) over "De asielcrisis" (56000210P) 

08 Question de Darya Safai à Nicole de Moor (Asile et Migration) sur "La crise de l'asile" (56000210P) 

 

08.01  Darya Safai (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, deze week 

publiceerde het CGVS de asielstatistieken voor oktober. Het aantal 
asielaanvragen steeg in een maand tijd met 20 %. Bijna 4.400 mensen 
hebben asiel aangevraagd. Het is onmogelijk om voor al die mensen 
opvang te creëren. Er lagen al mensen op straat, nu zien we ook kin-
deren en gezinnen op straat. Het is de eerste keer dat we kinderen 
geen dak boven het hoofd kunnen bieden. 
 
Onze buurlanden kennen deze stijging niet. In Nederland daalde het 
aantal asielaanvragen in oktober zelfs. Weet u waarom? Nederland 
heeft noodmaatregelen genomen. Nederland kondigde ook aan stren-
ger te zullen beslissen over Syrische asieldossiers. U hebt daarente-
gen geen enkele maatregel genomen, waardoor het aantal asielaan-
vragen van Syriërs in België met 40 % steeg. 
 
Ook het aantal positieve beslissingen van het CGVS is erg sterk ge-
stegen in oktober. Toen hebben 1.800 mensen een definitieve posi-
tieve beslissing ontvangen. Zij kunnen hier dus blijven. Die mensen 
hebben ook nood aan huisvestiging, het OCMW, noem maar op.  
 
Mevrouw de staatssecretaris, het is hoog tijd om toe te geven dat het 
niet meer gaat. Dit trekken wij niet meer, zeker niet in dit tempo. Wat 
gaat u ondernemen om deze crisis aan te pakken? 
 

08.01  Darya Safai (N-VA): Selon 

le Commissariat général aux réfu-
giés et aux apatrides (CGRA), le 
nombre de demandes d'asile a 
augmenté de 20 % en octobre. 
Pour la première fois, les services 
d'asile ne peuvent même plus ac-
cueillir d'enfants. 
 
Parallèlement, les Pays-Bas ont 
pris des mesures d'urgence et an-
noncé un traitement plus strict des 
demandes d'asile de Syriens. 
Vous, en revanche, n'avez pris au-
cune mesure, ce qui a entraîné une 
augmentation de 40 % du nombre 
de demandes introduites par des 
Syriens en Belgique. Le nombre de 
décisions positives en matière 
d'asile formulées par le CGRA a lui 
aussi fortement augmenté. 
 
La situation est intenable. Quelles 
initiatives prendrez-vous pour faire 
face à cette crise? 
 

08.02 Staatssecretaris Nicole de Moor: Mevrouw Safai, uw vraag over 

het hoge aantal asielaanvragen in ons land is terecht. Zoals ik al langer 
zeg, is dat aantal te hoog en moet de instroom omlaag. Ik denk 
dat - bijna - iedereen in dit halfrond erachter staat dat we mensen die 
op de vlucht zijn voor oorlog en vervolging moeten beschermen. 
 

08.02  Nicole de Moor, secrétaire 

d'État: En effet, le nombre de de-
mandes d'asile est trop élevé. Il 
convient de diminuer cet afflux, 
mais nous devons protéger les  
personnes qui fuient la guerre et 
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Wat vooral problematisch is, is dat er heel veel mensen in onze asiel-
procedure zitten terwijl ze daar helemaal niet in thuishoren. Heel wat 
mensen hebben bijvoorbeeld al een beschermingsstatus gekregen in 
een ander Europees land. Dat gaat om enkele honderden per maand 
en dat aantal stijgt. Verder zijn er ook heel wat nationaliteiten bij die 
nauwelijks tot geen kans maken om als vluchteling erkend te worden. 
Ik verzet mij daar al langer tegen. 
 
Tijdens het Belgische voorzitterschap van de Europese Unie hebben 
we het Europese migratiepact goedgekeurd en nu zijn we volop bezig 
met de uitrol ervan. Ondertussen mogen we echter zeker niet stilzitten, 
want ook in deze periode van lopende zaken kunnen we het ons niet 
permitteren om de pauzeknop in te drukken wat betreft het migratiebe-
leid. Ik zal binnenkort met maatregelen komen om de groeiende groep 
van mensen die al een beschermingsstatus hebben aan te pakken. We 
moeten maatregelen blijven nemen om de instroom omlaag te krijgen. 
 
Mevrouw Safai, het gerucht doet vandaag inderdaad de ronde dat we 
geen gezinnen met kinderen meer zouden kunnen opvangen. Ik moet 
dat echt tegenspreken. Dat is niet waar. Ik kan daarover heel stellig 
zijn. Alle gezinnen met kinderen die vandaag asiel aanvragen en die 
opvang nodig hebben, worden ook effectief opgevangen. Er zijn echter 
ook gezinnen met kinderen die al een asielprocedure doorlopen heb-
ben en die geen recht op opvang hebben omdat ze een bevel om het 
grondgebied te verlaten hebben gekregen. Zij worden niet opgevan-
gen, maar moeten terugkeren naar hun land van herkomst. 
 
We moeten ervoor zorgen dat er minder mensen in die asielprocedure 
terechtkomen en in de val van mensensmokkelaars trappen. We moe-
ten dat samen aanpakken in Europa, zodat die asielprocedure opnieuw 
kan werken. 
 

les persécutions. Le problème ré-
side principalement dans le fait que 
de très nombreuses personnes ne 
devraient pas suivre une procédure 
d'asile dans notre pays. Il est ainsi 
question de quelques centaines 
d'individus par mois – et ce nombre 
est en augmentation – qui se sont 
déjà vu accorder, par exemple, un 
statut de protection dans un autre 
pays européen. Je m'oppose de-
puis longtemps au phénomène qui 
consiste, pour de nombreux étran-
gers dont la nationalité n'offre 
guère de chances d'être reconnus 
comme réfugiés, à entamer cette 
procédure. 
 
Nous mettons actuellement en 
œuvre le Pacte européen sur la mi-
gration. Même en période d'af-
faires courantes, nous ne pouvons 
pas nous permettre d'interrompre 
la politique migratoire. Je propose-
rai prochainement des mesures ci-
blant le groupe, sans cesse crois-
sant, des personnes ayant déjà un 
statut de protection. 
 
Il n'est pas exact que nous n'ac-
cueillons plus de familles avec en-
fants, mais les familles qui ont déjà 
suivi une procédure d'asile et qui 
ont reçu l'ordre de quitter le terri-
toire ne sont pas accueillies. Elles 
doivent retourner dans leur pays 
d'origine. 
 
Des accords européens communs 
doivent nous permettre de réduire 
le nombre de personnes qui s'en-
gagent dans une procédure d'asile 
et qui tombent dans le piège tendu 
par les trafiquants d'êtres humains, 
afin que la procédure d'asile puisse 
être à nouveau efficace. 
 

08.03  Darya Safai (N-VA): Dank u wel voor uw antwoord. 

 
Wat tot nu toe gedaan is, is niet genoeg. We hebben nood aan een 
operationele pauze. U moet aan de DVZ vragen tijdelijk te stoppen met 
asielloketten. We hebben zelfs geen ruimte voor de bestaande asiel-
aanvragen. 
 
Intussen moeten wij werken aan een strenger asielbeleid. Dat hebben 
we nodig, want we hebben geen andere oplossing dan het strenger te 
maken. 
 

08.03  Darya Safai (N-VA): Les 

mesures prises jusqu'à présent ne 
suffisent pas. Une pause opéra-
tionnelle doit être prévue pour les 
guichets d'asile. Nous n'avons 
même pas de places pour les de-
mandes d'asile existantes. Entre-
temps, nous devons nous attacher 
à durcir la politique en matière 
d'asile. 
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Ons land moet een regering hebben. We moeten daar harder aan wer-
ken. We hebben verschillende keren samengezeten over een strenger 
asielbeleid. We hebben dat nu nodig. Laten we nu landen. 
 
De voorzitter: Ik wil nog even opmerken dat mevrouw Yigit daarnet 
haar eerste tussenkomst hier heeft gehouden. Ik heb daaraan geen 
aandacht besteed omdat ze al in de Senaat zetelde, maar hier was het 
daarnet dus haar maidenspeech. (Applaus) 
 

Le président: Je félicite Mme Ygit 
pour sa première intervention dans 
cet hémicycle. (Applaudissements) 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

Mededelingen 

Communications 

 

09 Commissie voor de Opvolging van de militaire missies – Samenstelling 

09 Commission de Suivi des missions militaires – Composition 

 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 20 november 2024, stel ik u voor de heer 
Kjell Van der Elst als niet-stemgerechtigd lid deel te laten nemen aan de werkzaamheden van de commissie 
voor de Opvolging van de militaire missies.  
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 20 novembre 2024, je vous propose de permettre 
à M. Kjell Van der Elst de participer aux travaux de la commission de Suivi des missions militaires en qualité 
de membre sans voix délibérative. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 
Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 

10 NAVO – Aanstelling plaatsvervangend lid ter vervanging  

10 OTAN – Désignation membre suppléant en remplacement 

 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 20 november 2024 stel ik u in naam van 
de Vooruitfractie de kandidatuur voor van de heer Axel Weydts ter vervanging van de heer Alain Yzermans 
als plaatsvervanger van de Parlementaire assemblee van de NAVO. 
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 20 novembre 2024, je vous propose au nom du 
groupe Vooruit la candidature de M. Axel Weydts, en remplacement de M. Alain Yzermans, comme membre 
suppléant de l’Assemblée parlementaire de l’OTAN. 
 
Aangezien er geen andere kandidaturen zijn, moet er, overeenkomstig artikel 157, nr. 6, van het Reglement, 
niet gestemd worden en verklaar ik de kandidaat verkozen als plaatsvervanger. 
Étant donné qu'il n'y a pas d'autres candidatures, il n'y a pas lieu à scrutin, conformément à l'article 157, 
n° 6, du Règlement, et je proclame le candidat élu en qualité de membre suppléant. 
 

11 Verzending van een voorstel naar een andere commissie 

11 Renvoi d’une proposition à une autre commission 

 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 20 november 2024 stel ik u voor het 
volgende wetsvoorstel te verzenden naar de commissie voor Sociale Zaken, Werk en Pensioenen: 
- het wetsvoorstel (Vincent Van Quickenborne c.s.) tot opheffing van de tewerkstellingsbeperkingen voor 
studentenjobs, nr. 369/1. 
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 20 novembre 2024, je vous propose de renvoyer 
la proposition de loi suivante à la commission des Affaires sociales, de l’Emploi et des Pensions: 
- la proposition de loi (Vincent Van Quickenborne et consorts) abrogeant les limitations applicables à l'occu-
pation d'étudiants jobistes, n° 369/1. 
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Dit wetsvoorstel werd eerder verzonden naar de commissie voor Financiën en Begroting. 
Cette proposition de loi avait été précédemment renvoyée à la commission des Finances et du Budget. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 
Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 

12 Urgentieverzoeken van de regering 

12 Demandes d'urgence émanant du gouvernement 

 
De regering heeft de urgentieverklaring gevraagd met toepassing van artikel 51 van het Reglement, bij de 
indiening van het wetsontwerp houdende bekrachtiging van koninklijke besluiten betreffende de verplichte 
bijdragen aan het Begrotingsfonds voor de gezondheid en de kwaliteit van de dieren en de dierlijke producten 
en de retributies en bijdragen aan het Begrotingsfonds voor de grondstoffen en de producten, nr. 484/1. 
Le gouvernement a demandé l'urgence conformément à l'article 51 du Règlement lors du dépôt du projet de 
loi portant confirmation d’arrêtés royaux relatifs aux cotisations obligatoires au Fonds budgétaire pour la 
santé et la qualité des animaux et des produits animaux et aux rétributions et cotisations au Fonds budgétaire 
des matières premières et des produits, n° 484/1. 
 
Ik geef het woord aan de regering om de vraag tot urgentieverklaring toe te lichten. 
Je passe la parole au gouvernement pour développer la demande d'urgence. 
 

12.01 Staatssecretaris Nicole de Moor: Mijnheer de voorzitter, voor 

het wetsontwerp wordt inderdaad de urgentie gevraagd. Indien de des-
betreffende koninklijke besluiten niet op tijd worden bekrachtigd, zijnde 
voor 31 december 2024, zullen ze immers met terugwerkende kracht 
worden ingetrokken. 
 
Als gevolg daarvan zouden de vergoedingen en bijdragen moeten wor-
den terugbetaald, omdat hun rechtsgrondslag ontbreekt en zouden es-
sentiële uitgaven uit het Fonds ernstig in het gedrang komen. 
 
Het bekrachtigingsproces is dus noodzakelijk met urgentie te behan-
delen, waarvoor ik u dank. 
 

12.01  Nicole de Moor, secrétaire 

d'État: Les arrêtés royaux seront 
rétroactivement abrogés s'ils ne 
sont pas confirmés avant le 31 dé-
cembre 2024. Dans ce cas, les in-
demnités et contributions devraient 
être remboursées et des dépenses 
essentielles seraient gravement 
compromises. 
 

De voorzitter: Ik stel u voor om ons over deze vraag uit te spreken. 
Je vous propose de nous prononcer sur cette demande. 
 
De urgentie wordt aangenomen bij zitten en opstaan. 
L'urgence est adoptée par assis et levé. 
 
De regering heeft eveneens de urgentieverklaring gevraagd met toepassing van artikel 51 van het Regle-
ment, bij de indiening van het wetsontwerp tot omzetting van Richtlijn (EU) 2021/2167 van het Europees 
Parlement en de Raad van 24 november 2021 inzake kredietservicers en kredietkopers en tot wijziging van 
de Richtlijnen 2008/48/EG en 2014/17/EU (I), nr. 487/1. 
Le gouvernement a également demandé l'urgence conformément à l'article 51 du Règlement lors du dépôt 
du projet de loi transposant la directive (UE) 2021/2167 du Parlement européen et du Conseil du 24 no-
vembre 2021 sur les gestionnaires de crédits et les acheteurs de crédits, et modifiant les direc-
tives 2008/48/CE et 2014/17/UE (I), n° 487/1. 
 
Ik geef het woord aan de regering om de vraag tot urgentieverklaring toe te lichten. 
Je passe la parole au gouvernement pour développer la demande d'urgence. 
 

12.02 Staatssecretaris Nicole de Moor: De termijn voor omzetting van 

die richtlijn is effectief verstreken op 29 december 2023. De Europese 

12.02  Nicole de Moor, secrétaire 

d'État: Le délai de transposition 
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Commissie heeft ook een inbreukprocedure ingeleid wegens de niet-
omzetting. De Commissie heeft de Belgische Staat een gemotiveerd 
advies gestuurd waarop de Belgische Staat uiterlijk op 25 novem-
ber 2024 moet reageren om de rechtszekerheid voor de activiteiten 
van kredietbeheerders in België te verzekeren. Om zo snel als mogelijk 
te voldoen aan het Europees recht en om te vermijden dat de Belgische 
Staat voor het Hof van Justitie van de Europese Unie wordt gedaagd, 
vraag ik u opnieuw de urgentie voor dat wetsontwerp toe te staan.  
 

ayant expiré le 29 décembre 2023, 
la Commission européenne a en-
gagé une procédure d'infraction. 
L'État belge doit répondre à un avis 
motivé de la Commission avant le 
25 novembre 2024 afin de garantir 
la sécurité juridique des activités 
des gestionnaires de crédit en Bel-
gique. L'urgence doit permettre 
d'éviter que l'État belge soit cité de-
vant la Cour de justice de l'Union 
européenne. 
 

De voorzitter: Ik stel u voor om ons over deze vraag uit te spreken. 
Je vous propose de nous prononcer sur cette demande. 
 
De urgentie wordt aangenomen bij zitten en opstaan. 
L'urgence est adoptée par assis et levé. 
 
De regering heeft eveneens de urgentieverklaring gevraagd met toepassing van artikel 51 van het Regle-
ment, bij de indiening van het wetsontwerp houdende gedeeltelijke omzetting van de richtlijn (EU) 2022/2041 
van het Europees Parlement en de Raad van 19 oktober 2022 betreffende toereikende minimumlonen in de 
Europese Unie, nr. 496/1. 
Le gouvernement a également demandé l'urgence conformément à l'article 51 du Règlement lors du dépôt 
du projet de loi transposant partiellement la directive (UE) 2022/2041 du Parlement européen et du Conseil 
du 19 octobre 2022 relative à des salaires minimaux adéquats dans l’Union européenne, n° 496/1. 
 
Ik geef het woord aan de regering om de vraag tot urgentieverklaring toe te lichten. 
Je passe la parole au gouvernement pour développer la demande d'urgence. 
 

12.03 Staatssecretaris Nicole de Moor: Mijnheer de voorzitter, het be-

treft inderdaad een wetsontwerp dat de Europese richtlijn van okto-
ber 2022 over adequate minimumlonen in de EU omzet. De omzet-
tingstermijn voor die richtlijn is verstreken op 15 november. De richtlijn 
draagt bij tot de versterking van de sociale dimensie van de EU in het 
kader van de tenuitvoerlegging van de Europese pijler van sociale 
rechten. Het wetsontwerp zet de richtlijn om in het kader van de fede-
rale bevoegdheid op het vlak van arbeidsrechten.  
 
Bedankt om de urgentie voor dit wetsontwerp toe te staan.  
 

12.03  Nicole de Moor, secrétaire 

d'État: Le délai de transposition a 
expiré le 15 novembre 2024. La di-
rective contribue au renforcement 
de la dimension sociale de l'Union 
européenne. 
 

12.04  Barbara Pas (VB): Mijnheer de voorzitter, de uiterste datum 

voor de omzetting van de betreffende richtlijn is misschien al verstre-
ken, maar we hebben helemaal geen richtlijn nodig om onze minimum-
lonen te verhogen. 
 
In het Europees Parlement heeft onze fractie tegen de richtlijn ge-
stemd. We deden dat niet omdat we tegen de verhoging van minimum-
lonen zijn, integendeel. We stemden tegen om dezelfde reden als de 
Deense en Zweedse socialisten dat deden: de richtlijn ondermijnt de 
soevereiniteit van de lidstaten. Het gaat immers om een nationale be-
voegdheid en dat moet zo blijven. Er lijkt mij dus helemaal niets urgents 
aan de omzetting van de richtlijn, omdat we absoluut geen richtlijn no-
dig hebben om hier aan loonvorming te doen en onze Vlaamse mini-
mumlonen te verhogen. 
 

12.04  Barbara Pas (VB): La date 

de transposition ultime est peut-
être déjà écoulée mais nous 
n’avons nullement besoin d’une di-
rective pour augmenter nos sa-
laires minimaux. Nous ne sommes 
absolument pas opposés à des sa-
laires minimaux, bien au contraire. 
Au Parlement européen, nous 
avons émis un vote négatif pour la 
même raison que les socialistes 
danois et suédois: cette directive 
sape la souveraineté des États 
membres. La formation des sa-
laires doit rester une compétence 
nationale.   
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De voorzitter: Ik stel u voor om ons over de vraag uit te spreken. 
Je vous propose de nous prononcer sur cette demande. 
 
Er wordt overgegaan tot een stemming bij zitten en opstaan. 
Il est procédé au vote par assis et levé. 
 
Collega's, het resultaat is niet duidelijk. We gaan over tot een naamstemming. 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 1) 

Ja 63 Oui 

Nee 37 Non 

Onthoudingen 10 Abstentions 

Totaal 110 Total 

 
Bijgevolg is de urgentie aangenomen. 
En conséquence, l'urgence est adoptée. 
 

13 Inoverwegingnemingen  

13 Prises en considération 

 
In de laatst rondgedeelde agenda komt een lijst van voorstellen voor waarvan de inoverwegingneming is 
gevraagd. 
Vous avez pris connaissance dans l'ordre du jour qui vous a été distribué de la liste des propositions dont la 
prise en considération est demandée. 
 
Indien er geen bezwaar is, beschouw ik de inoverwegingneming van deze voorstellen als aangenomen. 
Overeenkomstig het Reglement worden die voorstellen naar de bevoegde commissies verzonden. 
S'il n'y a pas d'observations à ce sujet, je considère la prise en considération de ces propositions comme 
acquise. Je renvoie les propositions aux commissions compétentes conformément au Règlement. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 
Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 

14 Goedkeuring van de agenda 

14 Adoption de l’ordre du jour 

 
Wij moeten overgaan tot de goedkeuring van de agenda voor de vergadering van volgende week. 
Nous devons procéder à l’approbation de l'ordre du jour de la séance de la semaine prochaine. 
 
Zijn er dienaangaande opmerkingen? (Nee) 
Y a-t-il une observation à ce sujet? (Non) 
 
Bijgevolg is de agenda aangenomen. 
En conséquence, l'ordre du jour est adopté. 
 
De vergadering wordt gesloten. Volgende vergadering donderdag 28 november 2024 om 14.15 uur. 
La séance est levée. Prochaine séance le jeudi 28 novembre 2024 à 14 h 15. 
 
De vergadering wordt gesloten om 15.58 uur. 
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La séance est levée à 15 h 58. 

 
 
 

De bijlage is opgenomen in een aparte brochure met nummer CRIV 56 PLEN 013 bijlage. 
 
L'annexe est reprise dans une brochure séparée, portant le numéro CRIV 56 PLEN 013 annexe. 
 



CRIV 56 PLEN 013 21/11/2024  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

35 

DETAIL VAN DE NAAMSTEMMINGEN DETAIL DES VOTES NOMINATIFS 

Vote nominatif - Naamstemming: 1 
 

Oui 63 Ja 

 
Aerts Staf, Almaci Meyrem, Bacquelaine Daniel, Beels Jinnih, Bertels Jan, Bertrand Alexia, Chahid Ridouane, 
Coenegrachts Steven, Cornillie Hervé, Courard Philippe, Crucke Jean-Luc, Daerden Frédéric, Deborsu Char-
lotte, De Knop Irina, Delcourt Catherine, De Maegd Michel, Demon Franky, Désir Caroline, De Smet François, 
Dubois Xavier, Dufrane Anthony, Farih Nawal, Foret Gilles, Gabriëls Katja, Gatelier Jean-François, Gielis Tine, 
Goffin Philippe, Grillaert Leentje, Handichi Youssef, Hansez Isabelle, Jadoul Pierre, Lambrecht Annick, Las-
seaux Stéphane, Legasse Dimitri, Maouane Rajae, Matheï Steven, Matz Vanessa, Meuleman Brent, Meunier 
Marie, Mutyebele Ngoi, Muylle Nathalie, Nuino Ismaël, Oru Funda, Piedboeuf Benoît, Pirson Anne, Prévot 
Maxime, Ramlot Carmen, Schlitz Sarah, Taton Julie, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tourneur Aurore, Van-
besien Dieter, Vandemaele Matti, Vandenbroucke Joris, Van den Heuvel Koen, Vander Elst Kjell, Van Hecke 
Stefaan, Van Hoof Els, Vanrobaeys Anja, Verlinden Annelies, Weydts Axel, Yzermans Alain 
 
 

Non 37 Nee 

 
Buysrogge Peter, Colson Mireille, Cuylaerts Dorien, Demesmaeker Eva, Depoortere Ortwin, Depoorter Ka-
thleen, De Roover Peter, De Vreese Maaike, De Wit Sophie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Francken 
Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Keuten Dieter, Metsu Koen, Moons Kurt, Pas Barbara, Peeters Lotte, 
Ponthier Annick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Ronse Axel, Safai Darya, Samyn Ellen, Somers Werner, Van 
Belleghem Francesca, Van Bossuyt Anneleen, Vandeput Steven, Van Hoecke Alexander, Van Lommel 
Reccino, Van Vaerenbergh Kristien, Verbelen Kristien, Vereeck Lode, Verkeyn Charlotte, Vermeersch Wouter, 
Wollants Bert 
 
 

Abstentions 10 Onthoudingen 

 
Boukili Nabil, D'Amico Roberto, Eggermont Natalie, Jacquet Farah, Merckx Sofie, Moscufo Nadia, Ribaudo 
Julien, Tonniau Robin, Van den Bosch Annik, Yigit Ayse 
 
 
 
 


